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______ 
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Après-midi 

 
______ 

 
 
 
De vergadering wordt geopend om 14.16 uur en 
voorgezeten door de heer Peter De Roover, 
voorzitter. 
 

La séance est ouverte à 14 h 16 par M. Peter 
De Roover, président. 
 

Aanwezig bij de opening van de vergadering zijn de 
ministers van de federale regering: de heer Pierre-
Yves Dermagne, mevrouw Nicole de Moor.  
 

Ministres du gouvernement fédéral présents lors de 
l'ouverture de la séance: M. Pierre-Yves Dermagne, 
Mme Nicole de Moor. 
 

01 Overlijdensbericht 

 
De voorzitter (voor de staande vergadering): 
Alvorens we de plenaire vergadering voortzetten, 
moet ik net als vorige week droevig nieuws 
meedelen. Mevrouw Miet Smet, minister van staat 
en erelid van dit Parlement, is afgelopen nacht 
overleden op 81-jarige leeftijd.  
 
Mevrouw Smet was gedurende 17 jaar, toch wel een 
indrukwekkende periode, lid van deze assemblee 
voor de toenmalige CVP en maakte in het midden 
van de jaren ’80 en ’90 deel uit van de regeringen-
Martens VI tot en met IX en de regeringen-Dehaene. 
Met Miet Smet verliezen we zonder enige twijfel, en 
ik citeer collega Mahdi, een grande dame van de 
Belgische politiek. Ze zal de geschiedenis ingaan als 
een bijzonder gedreven politica en een 
gepassioneerde voorvechtster van gelijke kansen en 
vrouwenemancipatie.  
 
 
Uiteraard zullen wij haar binnenkort een uitgebreide 
rouwhulde brengen, waarop haar familie zal worden 
uitgenodigd. Ik vond het echter gepast vandaag, de 
middag na haar overlijden, hier al even stil bij te 
staan. Ik nodig u uit om enkele momenten van 
passende stilte in acht te nemen. 
 

01 Avis de décès 

 
Le président (devant l'Assemblée debout): Avant 
que nous poursuivions la séance plénière, j'ai 
comme la semaine dernière une triste à nouvelle à 
communiquer. Madame Miet Smet, ministre d'État et 
membre honoraire de ce Parlement, est décédée 
cette nuit à l'âge de 81 ans. 
 
Madame Smet a été membre de cette assemblée, 
pour ce qui était à l'époque le CVP, pendant une 
impressionnante période de 17 ans et a fait partie 
des gouvernements Martens VI à IX, ainsi que des 
gouvernements Dehaene, au milieu des années 
1980 et 1990. Avec Miet Smet, nous perdons 
indubitablement – et je cite notre collègue Sammy 
Mahdi – une grande dame de la politique belge. Elle 
entrera dans l'histoire comme une femme politique 
particulièrement motivée et une défenseure 
passionnée de l'égalité des chances et de 
l'émancipation des femmes. 
 
Il va de soi que nous lui rendrons bientôt un éloge 
funèbre, auquel sa famille sera invitée. J'ai 
néanmoins estimé qu'il convenait de lui consacrer 
une pensée dès à présent, dans l'après-midi suivant 
son décès. Je vous invite à observer quelques 
instants de silence. 
 

De Kamer neemt een minuut stilte in acht. 
 

L'Assemblée observe une minute de silence. 
 

Vragen 

 

Questions 

 

02 Vraag van Florence Reuter aan Pierre-Yves 

Dermagne (VEM Economie en Werk belast met 

02 Question de Florence Reuter à Pierre-Yves 

Dermagne (VPM Économie et Travail chargé de la 
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Relance, strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De verlenging van de 
600 urengrens voor studentenarbeid" 
(56000312P) 
 

Relance, des Investissements stratégiques, de la 
Politique scientifique) sur "La prolongation de 
l'application du plafond de 600 heures au travail 
étudiant" (56000312P) 
 

02.01  Florence Reuter (MR): Studenten met een 

baan zijn ongerust: het toegelaten jaarlijkse 
contingent van 475 uur werd in 2024 verhoogd naar 
600 uur. Daardoor konden zij meer verdienen en een 
eerste professionele ervaring opdoen, terwijl het ook 
de druk op sectoren met knelpuntberoepen 
verlichtte. De maatregel loopt af op 31 december 
2024. Er zou een evaluatie plaatsvinden alvorens er 
beslist zou worden over een eventuele verlenging 
ervan. 
 
Werd die evaluatie uitgevoerd? Wat zijn de 
resultaten? Wat is uw antwoord aan de studenten, 
zonder u te verschuilen achter de lopende 
regeringsonderhandelingen? 
 

02.01  Florence Reuter (MR): Les étudiants qui ont 

un job sont inquiets: leur quota de travail autorisé de 
475 heures par an était passé à 600 heures en 2024. 
Cela accroissait leurs revenus et leur permettait une 
première expérience professionnelle, et soulageait 
aussi des secteurs en pénurie. La mesure n'est pas 
prolongée après le 31 décembre 2024. On devait 
l'évaluer pour la pérenniser.  
 
 
 
L'évaluation existe-t-elle? Quels en sont les 
résultats? Que répondez-vous aux étudiants sans 
les renvoyer aux négociateurs gouvernementaux? 
 

02.02 Minister Pierre-Yves Dermagne (Frans): 

Reeds in oktober vermeldde ik in antwoord op een 
vraag dat de vivaldiregering beslist had om het 
aantal arbeidsuren als jobstudent te verhogen tot 
600 uur. In dat statuut is de belasting op arbeid zeer 
gering. Een student mag meer dan 600 uur werken, 
maar wordt dan overeenkomstig het gemeen recht 
belast.  
 
Mijn boodschap voor de studenten is dat we nu 
terugkeren naar het contingent van 475 uur, dat ze 
tegen de lente waarschijnlijk niet opgebruikt zullen 
hebben. De administratie wacht tot 2024 volledig 
voorbij is alvorens de evaluatie van dat jaar af te 
ronden. In 2023 werkte een student gemiddeld 
216 uur. Dat betekent dat ze nog enige marge 
hebben! 
 

02.02  Pierre-Yves Dermagne, ministre (en 

français): Déjà en octobre, je répondais que le 
gouvernement Vivaldi avait pris la mesure de passer 
à 600 heures sous le statut travail étudiant, statut 
très peu fiscalisé. Donc au-delà des 600 heures, un 
étudiant peut travailler en étant imposé selon le droit 
commun. 
 
 
Aux étudiants, je dis qu'on en revient à un quota de 
475 heures, qu'ils n'épuiseront sans doute pas d'ici 
le printemps. L'administration attend la fin 2024 pour 
finaliser l'évaluation portant sur 2024. Pour 2023, la 
moyenne prestée d'heures des étudiants était de 
216 heures. Cela leur laisse de la marge! 
 

02.03  Florence Reuter (MR): Meer dan 600.000 

studenten wachten op een antwoord over dit fiscaal 
gunstige statuut. Ze zouden hun uren 
studentenarbeid graag op een serene manier 
organiseren, als ze wat tijd zouden hebben tot de 
regeling verlengd wordt. 
 
Ik hoop dat deze evaluatie vrij snel overgelegd wordt. 
In afwachting heb ik samen met de collega's van de 
N-VA een wetsvoorstel ondertekend om deze 
600 urengrens te consolideren. 
 

02.03  Florence Reuter (MR): Plus de 600 000 

étudiants attendent une réponse sur ce statut peu 
fiscalisé. Et s'ils auront un peu de temps d'ici une 
prolongation, ils ont aussi envie de s'organiser 
sereinement.  
 
 
J'espère obtenir cette évaluation assez vite. En 
attendant, j’ai cosigné avec la N-VA une proposition 
de loi pour pérenniser ces 600 heures. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

03 Samengevoegde vragen van 

- Robin Tonniau aan Pierre-Yves Dermagne (VEM 
Economie en Werk belast met Relance, 
strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "Het sociaal plan van 

03 Questions jointes de 

- Robin Tonniau à Pierre-Yves Dermagne (VPM 
Économie et Travail chargé de la Relance, des 
Investissements stratégiques, de la Politique 
scientifique) sur "Le plan social d'Audi" 
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Audi" (56000316P) 
- Sophie Thémont aan Pierre-Yves Dermagne 
(VEM Economie en Werk belast met Relance, 
strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De sluiting van Audi en 
de ondersteuning van een industriebeleid" 
(56000320P) 
 

(56000316P) 
- Sophie Thémont à Pierre-Yves Dermagne (VPM 
Économie et Travail chargé de la Relance, des 
Investissements stratégiques, de la Politique 
scientifique) sur "La fermeture d'Audi et le soutien 
à une politique industrielle" (56000320P) 
 

03.01  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Voor de 

vierde keer kom ik hier mijn ex-collega's van Audi 
Brussel verdedigen. Afgelopen woensdag heeft de 
directie van Audi het sociaal overleg weer 
opgeblazen ondanks de aanstelling van een sociaal 
bemiddelaar. Telkens legt de directie teksten voor 
waaraan de vakbonden niets meer mogen 
veranderen. Audi wil geen premie uitbetalen aan 
zieken. De directie heeft geen enkel respect voor 
haar eigen werknemers, noch voor de geest van de 
wet-Renault, terwijl we hier niet spreken over een 
faillissement, maar over een bedrijf dat winst maakt.  
 
Hoe zult u de directie van Audi terug naar de 
onderhandelingstafel dwingen? 
 

03.01  Robin Tonniau (PVDA-PTB): C'est la 

quatrième fois que je viens défendre, dans cet 
hémicycle, mes anciens collègues d'Audi Brussel. 
Mercredi dernier, la direction d'Audi a de nouveau 
fait échouer la concertation sociale malgré la 
désignation d'un médiateur social. À chaque 
rencontre, la direction présente des textes auxquels 
les syndicats ne peuvent plus rien changer. Audi 
refuse de verser une prime aux malades. La 
direction ne respecte ni ses propres travailleurs, ni 
l'esprit de la loi Renault, alors qu'on ne parle pas ici 
d'une faillite, mais d'une entreprise en bénéfices.  
 
Comment allez-vous contraindre la direction d'Audi 
à revenir s'asseoir à la table des négociations? 
 

03.02  Sophie Thémont (PS): Ondanks de 

miljoenen aan overheidssteun die Audi gekregen 
heeft, worden de werknemers door en door en op 
elke mogelijke manier geminacht door de directie. 
Het gaat zelfs zover dat de directie de procedure-
Renault eenzijdig stopgezet heeft, zonder dat er een 
sociaal plan is. Cynischer dan dat wordt het niet. 
 
Audi verplaatst zijn productie naar het buitenland ten 
gevolge van de agressieve concurrentie vanuit 
bepaalde landen. Een milieuvriendelijk én sociaal 
industriebeleid met een scherpere reglementering 
voor de bedrijven en bijbehorende sancties is nodig. 
 
Hoe reageert u op de beslissing van Audi? Heeft het 
rapport-Draghi ertoe geleid dat Europa een echt 
industriebeleid zal uitstippelen?  
 

03.02  Sophie Thémont (PS): Malgré les millions 

d'euros d'aides publiques reçus, la direction d'Audi 
méprise ses travailleurs jusqu'au bout et de toutes 
les façons, y compris en mettant fin unilatéralement 
à la procédure Renault, sans aucun plan social. Son 
cynisme est total. 
 
 
Audi délocalise à cause de la concurrence agressive 
de certains États. Nous avons donc besoin d'une 
politique industrielle éco-sociale et encadrant 
davantage les entreprises avec des sanctions à la 
clé. 
 
Comment réagissez-vous à la décision d'Audi? Le 
rapport Draghi stimule-t-il l'Europe à s'armer d'une 
réelle politique industrielle? 
 

03.03 Minister Pierre-Yves Dermagne (Frans): 

Zodra de eerste signalen opgevangen werden over 
mogelijke donkere wolken boven de toekomst van 
de site van Audi Brussel, werd er een taskforce 
opgericht. Het Brusselse Gewest heeft de politieke 
leiding van die taskforce genomen voor wat zijn 
bevoegdheden betreft, onder meer met betrekking 
tot de kosten voor het saneren van de site. 
 
Er zullen aanzienlijke investeringen en een 
Europese industriële strategie nodig zijn, die 
tezelfdertijd een rechtvaardige transitie naar een 
groene economie bevordert, zoals in het verslag-
Draghi vermeld wordt. Enrico Letta verwijst in zijn 
verslag naar de ontwikkeling van de interne markt. 
Beide verslagen zijn gelijkluidend: Europa moet een 

03.03  Pierre-Yves Dermagne, ministre (en 

français): Une task force a été mise en place dès les 
premiers signaux de difficulté pour l’avenir du site 
d'Audi Forest. La Région bruxelloise a pris la 
direction politique de cette task force pour ses 
compétences, notamment en ce qui concerne le coût 
de dépollution du site. 
 
 
Des investissements importants et une stratégie 
européenne en matière industrielle seront 
nécessaires, tout en favorisant une transition juste et 
verte, comme y fait allusion le rapport Draghi. Le 
rapport d’Enrico Letta fait allusion au développement 
du marché intérieur. Tous deux s’accordent pour dire 
que l’Europe doit disposer d’une politique industrielle 
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ambitieus industriebeleid hebben en moet 
investeren in innovatie en research, om de sociale 
vrede en sociale cohesie te bereiken die nodig zijn 
voor de Europese lidstaten. 
 

ambitieuse et investir dans l’innovation et la 
recherche, en vue d’une paix et d’une cohésion 
sociales nécessaires pour les États européens. 
 

(Nederlands) Na de eenzijdige stopzetting door de 
Audi-directie van de informatieprocedure in het 
kader van de wet-Renault, hebben mijn diensten een 
overleg georganiseerd tussen de directie en de 
vertegenwoordigers van de werknemers. Er kon 
evenwel geen akkoord worden bereikt. Ik blijf erop 
aandringen dat men met elkaar blijft spreken en 
afspraken maakt voor alle werknemers, ook de 
oudere en de zieke. 
 

(En néerlandais) Après l'arrêt unilatéral, par la 
direction d'Audi, de la procédure d'information 
prévue par la loi Renault, mes services ont organisé 
une concertation entre la direction et les 
représentants des travailleurs. L'on n'a toutefois pas 
pu aboutir à un accord. Je continue à insister pour 
que l'on continue à se parler et que l'on conclue des 
accords pour l'ensemble des travailleurs, y compris 
les travailleurs plus âgés et malades. 
 
 

(Frans) Ten slotte moet onze assemblee haar 
verantwoordelijkheid opnemen. De wet Renault 
moet gemoderniseerd en aangepast worden, en bij 
collectief ontslag moeten we een sociaal plan mét 
een opleidingsplan voor het personeel verplicht 
stellen. 
 

(En français) Enfin, notre Assemblée doit prendre 
ses responsabilités. La loi Renault doit être 
modernisée et adaptée et nous devons imposer la 
conclusion d’un plan social avec un plan de 
formation pour le personnel en cas de licenciement 
collectif. 
 

03.04  Robin Tonniau (PVDA-PTB): U verwijst naar 

de taskforces maar er gebeurt helemaal niets. Audi 
plaatst zich boven de wet. Terecht zijn de 
werknemers woedend op de directie en op de 
regering. Ons verzoek om de Audi-directie te horen 
in de commissie Sociale Zaken, wordt keer op keer 
afgewezen door de MR-voorzitter, die het blijkbaar 
niet nodig vindt dat Audi zich komt verantwoorden. 
 

03.04  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Vous faites 

référence aux task forces, mais il ne se passe 
absolument rien. Audi se place au-dessus de la loi. 
Les travailleurs ont raison d'être en colère contre la 
direction et le gouvernement. Le président du MR, 
qui ne juge apparemment pas nécessaire qu'Audi 
vienne se justifier, rejette systématiquement notre 
demande d'audition de la direction d'Audi en 
commission des Affaires sociales.  
 

03.05  Sophie Thémont (PS): De directie van Audi 

Brussel had ons uitleg kunnen komen verschaffen 
en wij hadden druk kunnen uitoefenen om een 
overname van de site af te dwingen. U hebt ervoor 
gekozen om de oprichting van een parlementaire 
onderzoekscommissie te verwerpen. U hebt het 
mogelijk gemaakt dat deze directie het pleit kon 
winnen! 
 

03.05  Sophie Thémont (PS): La direction d’Audi 

aurait pu venir s’expliquer et nous aurions pu mettre 
la pression pour obtenir une reprise du site. Vous 
avez choisi de rejeter la commission d'enquête. 
Vous avez laissé cette direction gagner la partie! 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Eva Demesmaeker aan Georges Gilkinet (VEM 
Mobiliteit) over "De naleving van de 
taalwetgeving" (56000298P) 
- Sammy Mahdi aan Georges Gilkinet (VEM 
Mobiliteit) over "De naleving van de 
taalwetgeving" (56000301P) 
- François De Smet aan Georges Gilkinet (VEM 
Mobiliteit) over "Het gebruik der talen door de 
treinbegeleiders van de NMBS" (56000305P) 
 

04 Questions jointes de 

- Eva Demesmaeker à Georges Gilkinet (VPM 
Mobilité) sur "Le respect de la législation sur 
l'emploi des langues" (56000298P) 
- Sammy Mahdi à Georges Gilkinet (VPM Mobilité) 
sur "Le respect de la législation sur l'emploi des 
langues" (56000301P) 
- François De Smet à Georges Gilkinet (VPM 
Mobilité) sur "L'emploi des langues par les 
accompagnateurs de la SNCB" (56000305P) 
 

04.01  Eva Demesmaeker (N-VA): Ik ben blij dat de 

NMBS vriendelijk personeel heeft, maar ik ben ook 
misnoegd. Ik sta hier niet om een treinbegeleider die 

04.01  Eva Demesmaeker (N-VA): Je suis ravie que 

la SNCB ait un personnel sympathique, mais je suis 
également mécontente. Je ne suis pas ici pour 
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zich heeft versproken met het vingertje te wijzen, 
maar wel om de reactie van de NMBS aan te 
kaarten. Het spoorbedrijf misbruikt deze situatie om 
te pleiten voor een soepelere omgang met de 
taalwetgeving. Dat gaat ons te ver. De taalwetgeving 
waarborgt onze rechten en onze culturele identiteit.  
 
 
 
Wanneer zal dit stoppen? Wanneer zult u eindelijk 
onze taalwetten respecteren? 
 

pointer du doigt un accompagnateur de train qui a 
commis une erreur mais bien pour évoquer la 
réaction de la SNCB. L'entreprise ferroviaire exploite 
cette situation pour préconiser une application plus 
souple de la législation sur l'emploi des langues. 
Pour nous, cela va trop loin. La législation sur 
l'emploi des langues garantit nos droits et notre 
identité culturelle.  
 
Quand cela s'arrêtera-t-il? Quand respecterez-vous 
enfin nos lois sur l'emploi des langues? 
 

04.02  Sammy Mahdi (cd&v): Dat een 

treinbegeleider bonjour zegt in Vilvoorde is op zich 
een banaal gegeven. Deze man zullen wij niet met 
pek en veren overladen. Die houden we voor de 
minister. Schaamteloos misbruikt u dit voorval om te 
pleiten voor een herziening van de taalwetgeving en 
het Nederlands in Vlaanderen weg te duwen! 
 
 
Wij zetten ons in Vlaanderen in om iedereen die er 
komt wonen, deel te laten worden van onze 
gemeenschap. Het enige wat wij vragen is respect 
voor onze taal. Défi heeft in u een bondgenoot 
gevonden voor het recht van Franstaligen om overal 
in Vlaanderen Frans te mogen spreken. Vindt u het 
normaal dat men in Vlaanderen in het Frans wordt 
bediend? Wat bezielt u om de taalwetgeving ter 
discussie te stellen en communautaire spelletjes te 
spelen? 
 

04.02  Sammy Mahdi (cd&v): Le fait qu'un 

accompagnateur de train ait dit "bonjour" en français 
à Vilvorde est banal en soi. Nous n'allons pas le 
couvrir de goudron et de plumes. Nous les gardons 
pour le ministre. Vous profitez éhontément de cet 
incident pour prôner une révision de la législation sur 
l'emploi des langues et pour chasser le néerlandais 
de la Flandre! 
 
En Flandre, nous nous engageons à inclure dans 
notre communauté toute personne qui vient y 
habiter. Nous ne demandons rien de plus que le 
respect de notre langue. DéFI a trouvé en vous un 
allié pour le droit des francophones à parler français 
partout en Flandre. Trouvez-vous normal d'être servi 
en français en Flandre? Qu'est-ce qui vous prend de 
remettre en question la législation sur l'emploi des 
langues et de jouer à de petits jeux 
communautaires? 
 

04.03  François De Smet (DéFI): Mijnheer de 

minister, een treinbegeleider die bonjour zegt in de 
trein, dat is slechts een kwestie van een goede 
verstandhouding. 
 
Volgens mij gaat het hier over een foutje, dat hier 
zelfs niet besproken zou moeten worden, afgezien 
van de reactie van de NMBS dan. 
 
Zult u een intern onderzoek gelasten? U bent voorts 
bevoegd om de Vaste Commissie voor Taaltoezicht 
om advies te vragen.  
 

04.03  François De Smet (DéFI): Monsieur le 

ministre, un bonjour dans le train, ce n’est que de la 
bonne entente.  
 
 
Je considère qu’il s’agit d’une peccadille qui ne 
devrait même pas être traitée ici, si ce n’est la 
réaction de la SNCB. 
 
Comptez-vous diligenter une enquête interne? Vous 
avez par ailleurs le pouvoir d'interroger la 
Commission permanente de Contrôle linguistique. 
 

04.04 Minister Georges Gilkinet (Frans): Van een 

goeiedag is nog nooit iemand doodgegaan. Wel 
integendeel.  
 

04.04  Georges Gilkinet, ministre (en français): Un 

bonjour n'a jamais tué personne, au contraire. 
 

(Nederlands) Elke dag nemen mensen uit andere 
landen bij ons de trein. Vlamingen reizen naar 
Wallonië en Brussel en Franstaligen reizen naar 
Vlaanderen. 
 

(En néerlandais) Chaque jour, des personnes 
venant de l'étranger prennent nos trains. Des 
Flamands se rendent en Wallonie et à Bruxelles, des 
francophones vont en Flandre. 
 

(Frans) De treinbegeleiders doen hun best. In de 
21ste eeuw verwachten wij dat de NMBS alle 
reizigers een kwaliteitsvolle dienstverlening biedt en 
daarbij toeziet op hun veiligheid en op het 

(En français) Les accompagnateurs de train font de 
leur mieux. Nous attendons que la SNCB au 
21e siècle offre un service de qualité à tous les 
voyageurs, en veillant à leur sécurité et en leur 
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verstrekken van volledige en bevattelijke informatie.  
 

communiquant une information complète et 
compréhensible. 
 

(Nederlands) Ik deel de mening van de CEO van de 
NMBS wanneer zij zegt dat informatie, veiligheid en 
controle essentieel zijn en dat men niemand ooit 
genoeg een fijne dag kan toewensen.  
 

(En néerlandais) Je partage le point de vue de la 
CEO de la SNCB lorsqu'elle dit que l'information, la 
sécurité et le contrôle sont essentiels et qu'on ne 
souhaite jamais assez une belle journée à quelqu'un. 
 

(Frans) Ik zou niet geschokt zijn als er Vlaamse 
reizigers in Wallonië zowel in het Frans als in het 
Nederlands begroet zouden worden.  
 

(En français) Je ne suis pas choqué que des 
voyageurs flamands soient accueillis dans les deux 
langues en Wallonie.  
 

Het zou van gezond verstand getuigen om een van 
de vorige eeuw daterende wetgeving af te stoffen en 
ze op de hedendaagse samenleving af te stemmen.  
 

Dépoussiérer une législation du siècle passé pour 
qu’elle concorde à la société actuelle relève du bon 
sens. 
 

(Nederlands) Uiteraard moet de taal van de regio de 
voorrang krijgen, maar het lijkt me volledig gepast 
dat ook in andere talen wordt gecommuniceerd met 
de reizigers. Dat draagt bij tot de aantrekkelijkheid 
van onze regio's op het kruispunt van Europa. 
 

(En néerlandais) La langue de la région doit 
évidemment primer, mais il me semble tout à fait 
opportun de communiquer avec les voyageurs dans 
d'autres langues. Cela contribue à l'attractivité de 
nos régions au carrefour de l'Europe. 
 

(Frans) Ook ik hecht veel belang aan meertaligheid. 
Ik druk mij uit in de beide landstalen, zowel in 
Vlaanderen als in Wallonië. In plaats van de 
nationalisten achterna te lopen, zou u blij moeten zijn 
dat personen die zich ten dienste stellen van de 
maatschappij de burgers in verschillende talen 
aanspreken. Het verbaast mij dat sommigen hier de 
prioriteit du jour van maken, terwijl ze beter werk 
zouden maken van de vorming van een regering.  
 
Dames en Heren, goeiemiddag! Bon après-midi! 
 

(En français) Je suis aussi attaché au 
multilinguisme. Je m'exprime, en Flandre comme en 
Wallonie, dans les deux langues. Au lieu de courir 
après les nationalistes, réjouissez-vous que des 
personnes au service de la société accueillent les 
citoyens dans plusieurs langues. Je m'étonne que 
certains en font la priorité du jour alors qu'ils ont un 
gouvernement à former.  
 
 
Dames en Heren, goeiemiddag! Bon après-midi! 
 

04.05  Eva Demesmaeker (N-VA): U maakt er een 

karikatuur van. Dit gaat niet over de treinbegeleider 
die gewoon vriendelijk was, maar over de NMBS die 
oproept tot een versoepeling van de taalwetgeving. 
In de Rand rond Brussel weten we tot wat die 
versoepeling leidt: tot taalfaciliteiten en uiteindelijk 
tot eentaligheid. Ik heb het grootste respect voor het 
spoorpersoneel, maar ik verwacht van u hetzelfde 
voor onze taal en onze identiteit.  
 

04.05  Eva Demesmaeker (N-VA): Vous tombez 

dans la caricature. Il ne s'agit pas de 
l'accompagnateur de train qui a simplement fait 
preuve de gentillesse, mais de la SNCB qui appelle 
à un assouplissement de la législation sur l'emploi 
des langues. Dans la périphérie de Bruxelles, nous 
savons à quoi mène cet assouplissement: à des 
facilités linguistiques et finalement à l'unilinguisme. 
J'ai le plus grand respect pour le personnel 
ferroviaire, mais j'attends de vous le même respect 
pour notre langue et notre identité. 
 

04.06  Sammy Mahdi (cd&v): U verstopt zich achter 

de treinbegeleider, maar u heeft zelf voorgesteld om 
de taalwetgeving aan te passen. Ik ga mij straks met 
belangrijke zaken bezighouden, maar u moet ervoor 
zorgen dat de treinen op tijd rijden. In plaats van de 
les te spellen aan anderen had u er de voorbije vijf 
jaar ook voor kunnen zorgen dat de kinderen in 
Franstalig België verplicht Nederlands leren. Dag en 
au revoir! (micro wordt uitgeschakeld – rumoer)  
 

04.06  Sammy Mahdi (cd&v): Vous vous cachez 

derrière l'accompagnateur de train, mais vous avez 
vous-même proposé de modifier la législation sur 
l'emploi des langues. Je vais m'occuper de choses 
importantes tout à l'heure, mais vous devez veiller à 
que les trains circulent à temps. Au lieu de faire la 
leçon aux autres, vous auriez également pu faire en 
sorte, au cours des cinq dernières années, qu'en 
Belgique francophone, les enfants soient obligés 
d'apprendre le néerlandais. Dag et au revoir! (le 
micro est débranché – tumulte) 
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04.07  François De Smet (DéFI): We moeten 

luisteren naar de aanbeveling van de NMBS, waarbij 
Vlamingen noch Franstaligen bevoordeeld worden. 
Gisteren heeft mijn medewerker een trein genomen 
die in Huizingen stopte om hogesnelheidstreinen te 
laten passeren. De treinbegeleider legde de reden 
voor de stilstand eerst in het Nederlands en daarna 
in het Frans uit. Het was een kwestie van veiligheid, 
maar hij deed het ook om de reizigers gerust te 
stellen. 
 
Is dat erg? Ontneemt men zo mensen de kans om 
Nederlands of Frans te leren? Het wordt tijd dat we 
de 21ste eeuw binnenstappen, tweetaligheid 
aanmoedigen, maar vooral dat we consequent zijn. 
De mededelingen op het openbaar vervoer kunnen 
gerust in twee, drie of vier talen gebeuren! 
 

04.07  François De Smet (DéFI): Il faut entendre la 

recommandation de la SNCB qui ne favorise ni les 
francophones ni les flamands. Mon collaborateur a 
pris hier un train qui s'est arrêté à Huizingen pour 
laisser passer des trains à grande vitesse. Le 
conducteur a expliqué, d'abord en néerlandais, puis 
en français, la raison de cet arrêt. C'est une question 
de sécurité, mais il l'a fait aussi pour rassurer les 
voyageurs.  
 
 
Est-ce grave? Cela va-t-il empêcher des gens 
d'apprendre le néerlandais ou le français? Il est 
temps de passer à ce siècle-ci, d'encourager le 
bilinguisme, mais surtout d'être cohérent. L'emploi 
des langues dans les transports en commun peut se 
faire en deux, trois ou quatre langues! 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Tine Gielis aan Georges Gilkinet 

(VEM Mobiliteit) over "Het station Bergen" 
(56000302P) 
 

05 Question de Tine Gielis à Georges Gilkinet 

(VPM Mobilité) sur "La gare de Mons" (56000302P) 
 

05.01  Tine Gielis (cd&v): De werken aan het 

nieuwe station van Bergen liepen een vertraging op 
van bijna tien jaar en de kostprijs vertienvoudigde tot 
480 miljoen euro. En dat voor 9.000 treinreizigers! 
Met dat bedrag had de NMBS 200 nieuwe rijtuigen 
kunnen aankopen, 100 stations kunnen renoveren of 
wifi kunnen installeren op de trein. Ondertussen kan 
de NMBS haar beloftes om de stations toegankelijk 
te maken niet nakomen. U stond erbij en keer ernaar, 
zoals een koe naar een trein. Wat is hier gaande? 
 

05.01  Tine Gielis (cd&v): Les travaux à la nouvelle 

gare de Mons ont pris un retard de près de dix ans 
et le coût a décuplé pour atteindre 480 millions 
d'euros. Et ce, pour 9 000 voyageurs! Avec ce 
montant, la SNCB aurait pu acheter 200 nouvelles 
voitures, rénover 100 gares ou installer le wifi sur les 
trains. Entre-temps, la SNCB n'est pas en mesure de 
tenir ses promesses de rendre les gares 
accessibles. Vous êtes restés spectateur de la 
situation, comme une vache regarde passer un train. 
Qu'est ce qui se passe? 
 

05.02 Minister Georges Gilkinet (Nederlands): Ik 

heb er al meermaals op gewezen dat de bouw van 
het station van Bergen het toppunt is van de 
verspilling van publiek geld. Het is het resultaat van 
beslissingen die lang voor mijn aantreden werden 
genomen en die ik alleen maar kan betreuren. Ook 
uw partij is daar in de voorbije legislaturen mee 
verantwoordelijk voor geweest.  
 
De budgetten konden inderdaad beter besteed 
worden aan de verbetering van de toegankelijkheid 
van andere stations. Ik veroordeel de keuze uit het 
verleden. In de toekomst moeten wij een dergelijke 
verspilling vermijden. Met de richtlijnen die ik heb 
opgenomen in het nieuwe openbaredienstcontract 
met de NMBS, zal er nooit meer een puinhoop zoals 
het station van Bergen zijn. Voor een efficiënte 
spoordienst zal de toekomstige meerderheid moeten 
vasthouden aan de engagementen die zijn 
aangegaan om de toegankelijkheid te verbeteren. 
 

05.02  Georges Gilkinet, ministre (en néerlandais): 

J'ai déjà indiqué à plusieurs reprises que la 
construction de la gare de Mons est le comble du 
gaspillage de moyens publics. C'est le résultat de 
décisions prises bien avant mon entrée en fonction 
et je ne puis que les regretter. Votre parti en a 
d'ailleurs été partiellement responsable au cours des 
législatures précédentes. 
 
Il aurait effectivement été préférable d'affecter les 
budgets à des mesures visant à améliorer 
l'accessibilité d'autres gares. Je condamne les choix 
opérés dans le passé. Nous devrons éviter de tels 
gaspillages à l'avenir. Grâce aux lignes directrices 
que j'ai insérées dans le nouveau contrat de service 
public conclu avec la SNCB, une telle gabegie ne 
sera plus jamais possible. Pour assurer un service 
ferroviaire efficace, la future majorité devra persister 
dans les engagements pris pour améliorer 
l'accessibilité.  
 

05.03  Tine Gielis (cd&v): Ik ben blij dat u het met 05.03  Tine Gielis (cd&v): Je me réjouis que vous 
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mij eens bent dat het station van Bergen een 
kaakslag is voor elke pendelaar. Ik had wel graag 
wat meer actie van u gezien en eventueel enige 
terughoudendheid over de oplevering van het 
station. In de toekomst moeten we kiezen voor 
minder prestigeprojecten en meer toegankelijke 
stations in samenspraak met de lokale besturen.  
 

soyez d'accord avec moi pour dire que la gare de 
Mons est un véritable camouflet pour tous les 
navetteurs. J'aurais toutefois souhaité un peu plus 
d'action de votre part et peut-être une certaine 
retenue quant à la réception de la gare. À l'avenir, 
nous devrions opter pour une réduction des projets 
de prestige et pour des gares plus accessibles, en 
concertation avec les pouvoirs locaux. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Meyrem Almaci aan Vincent Van 

Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie 
fraudebestrijding en Nationale Loterij) over "Het 
beleid van Belfius" (56000308P) 
 

06 Question de Meyrem Almaci à Vincent Van 

Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte 
contre la fraude et Loterie Nationale) sur "La 
politique de Belfius" (56000308P) 
 

06.01  Meyrem Almaci (Ecolo-Groen): Belfius werd 

gered met het geld van alle belastingbetalers. We 
mogen dus ook verwachten dat deze bank de toon 
zet op het vlak van maatschappelijk verantwoord 
bestuur. Helaas scoort ze zeer slecht op het vlak van 
duurzaamheid en de scores gaan zelfs achteruit 
door investeringen in onder meer schadelijke 
mijnbouw, ontbossing en vervuiling van grondwater. 
Hoe verklaart Belfius haar achteruitgang op het vlak 
van maatschappelijk ondernemen? 
 
 
 
Bovendien wordt er geïnvesteerd in bedrijven die 
actief zijn in de Palestijnse bezette gebieden. Welke 
actie werd er met Belfius ondernomen nadat dit aan 
het licht kwam? 
 
Vorige week bleek dat Belfius het luxepenthouse van 
Paul Gheysens heeft gekocht voor meer dan 
20 miljoen euro. Wat is de reden voor die aankoop?  
 

06.01  Meyrem Almaci (Ecolo-Groen): Belfius a été 

renflouée avec l'argent de tous les contribuables. 
Nous sommes donc en droit d'attendre de cette 
banque qu'elle soit exemplaire en matière de 
gouvernance socialement responsable. 
Malheureusement, elle obtient en matière de 
durabilité un très mauvais score qui se détériore en 
raison d'investissements dans, notamment, des 
activités minières nuisibles, la déforestation et la 
pollution des nappes phréatiques. Comment Belfius 
explique-t-elle son déclin en matière de 
responsabilité sociale? 
 
En outre, Belfius investit dans des entreprises 
opérant dans les territoires palestiniens occupés. 
Quelles actions ont-elles été entreprises avec 
Belfius après ces révélations? 
 
La semaine dernière, il est apparu que Belfius avait 
acheté le penthouse de luxe de Paul Gheysens pour 
plus de 20 millions d'euros. Quelle est la raison de 
cet achat?  
 

06.02 Minister Vincent Van Peteghem 

(Nederlands): Elk beslissingsorgaan van Belfius 
opereert binnen een strikt kader, uitgestippeld door 
de raad van bestuur. Ook de beslissingen waarnaar 
u verwijst, passen binnen dat strikt kader. Het is aan 
de raad van bestuur om over beslissingen te 
oordelen en om te controleren of zij bijdragen aan de 
strategie van de bank. Dat betekent niet dat wij niet 
bijsturen als het nodig blijkt. De regering kan niet 
akkoord gaan met de financiering van bedrijven die 
actief zijn in de illegale nederzettingen in de 
Palestijnse gebieden. Ons helder signaal werd 
gehoord en gevolgd. Jaar na jaar wordt de 
financiering door de bank afgebouwd. Op die manier 
verzekeren wij dat Belfius haar maatschappelijke en 
financiële rol op een correcte manier opneemt. 
 

06.02  Vincent Van Peteghem, ministre (en 

néerlandais): Chaque organe de décision de Belfius 
opère dans un cadre strict, défini par le conseil 
d'administration. Les décisions auxquelles vous 
faites référence s'inscrivent également dans ce 
cadre strict. Il appartient au conseil d'administration 
de se prononcer sur les décisions prises et de 
contrôler si elles contribuent à la stratégie de la 
banque. Cela ne signifie pas que nous ne rectifions 
pas la situation quand cela s'avère nécessaire. Le 
gouvernement peut ne pas être d'accord avec le 
financement d'entreprises actives dans les colonies 
illégales situées dans les territoires palestiniens. 
Notre signal clair a été entendu et suivi. Année après 
année, la banque réduit progressivement ce type de 
financement. De cette manière, nous garantissons 
que Belfius remplit correctement son rôle sociétal et 
financier. 
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06.03  Meyrem Almaci (Ecolo-Groen): Het is 

onvoldoende, te traag, te log en te laat. De rapporten 
van Artsen Zonder Grenzen en Human Rights Watch 
over de gebeurtenissen in Gaza tonen aan dat de 
Belgische bevolking als aandeelhouder van Belfius 
medeplichtig is aan financiële investeringen die 
verband houden met oorlogsmisdaden in Gaza. Er 
moet meer duidelijkheid komen over de betwiste 
aankoop en er moet een traject komen voor meer 
duurzaamheid. 
 

06.03  Meyrem Almaci (Ecolo-Groen): C'est 

insuffisant, trop lent, trop lourd et trop tardif. Les 
rapports de Médecins Sans Frontières et de Human 
Rights Watch sur les événements à Gaza montrent 
que le peuple belge, en tant qu'actionnaire de 
Belfius, est complice d'investissements financiers en 
lien avec les crimes de guerre commis à Gaza. Il faut 
obtenir plus de précisions sur l'achat contesté et 
s'engager vers davantage de durabilité. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

07 Samengevoegde vragen van 

- Axel Ronse aan Frank Vandenbroucke (VEM 
Sociale Zaken, Volksgezondheid, 
Ontwikkelingssamenwerking en 
Grootstedenbeleid) over "Het beperkte gebruik 
van de vouchers voor het Terug-naar-werkfonds" 
(56000300P) 
- Anja Vanrobaeys aan Frank Vandenbroucke 
(VEM Sociale Zaken, Volksgezondheid, 
Ontwikkelingssamenwerking en 
Grootstedenbeleid) over "De re-integratie van 
langdurig zieken via een terug-naar-werktraject" 
(56000314P) 
 

07 Questions jointes de 

- Axel Ronse à Frank Vandenbroucke (VPM 
Affaires sociales, Santé publique, Coopération au 
développement et Grandes Villes) sur "Le recours 
limité aux vouchers du Fonds Retour Au Travail" 
(56000300P) 
- Anja Vanrobaeys à Frank Vandenbroucke (VPM 
Affaires sociales, Santé publique, Coopération au 
développement et Grandes Villes) sur "La 
réintégration des malades de longue durée par le 
biais d'un Trajet Retour Au Travail" (56000314P) 
 

07.01  Axel Ronse (N-VA): In België zijn er evenveel 

langdurig zieken als in Duitsland. Dat kost jaarlijks 
23 miljard euro. Ondanks de maatregelen die u nam 
om het aantal langdurig zieken terug te dringen, 
blijven de resultaten beperkt. Het zijn goedbedoelde 
maar papieren maatregelen, zonder tanden. Zo 
moeten bedrijven boetes betalen bij een ontslag 
wegens medische overmacht. Die komen terecht in 
een fonds waarop ontslagen werknemers een 
beroep kunnen doen om begeleiding naar werk aan 
te kopen. Van de 3.000 personen die ontslagen 
werden wegens medische overmacht, hebben er 
echter slechts 23 van die begeleiding 
gebruikgemaakt. Waarom is dat aantal zo laag? 
 

07.01  Axel Ronse (N-VA): La Belgique compte 

autant de malades de longue durée que l'Allemagne, 
pour un coût de 23 milliards d'euros par an. Malgré 
les dispositions que vous avez prises pour réduire le 
nombre de malades de longue durée, les résultats 
restent limités. Si elles sont certes bien 
intentionnées, il s'agit de mesures sur papier et sans 
effet contraignant. Par exemple, les entreprises 
doivent payer des amendes en cas de licenciement 
pour cause de force majeure médicale. Ces 
amendes sont versées dans un fonds auquel les 
travailleurs licenciés peuvent faire appel pour 
accéder à des services d'accompagnement vers 
l'emploi. Cependant, sur les 3 000 personnes 
licenciées pour cause de force majeure médicale, 
seules 23 ont eu recours à ces services 
d'accompagnement. Pourquoi ce chiffre est-il si bas? 
 

07.02  Anja Vanrobaeys (Vooruit): Veel langdurig 

zieken willen graag terug aan het werk, maar weten 
niet hoe ze dat moeten aanpakken en worden vaak 
van het kastje naar de muur gestuurd. Dat is 
onaanvaardbaar. Het is goed dat er nu terug-naar-
werktrajecten en coaches zijn die begeleiding 
aanbieden en samen met werkgevers kijken naar 
haalbare taken. De minister heeft mensen die 
langdurig ziek zijn, opnieuw kansen gegeven om aan 
het werk te gaan. Werken draagt bij aan het welzijn 
van mensen. Ook werkgevers dragen echter 
verantwoordelijkheid en het is positief dat financiële 
sancties geïnvesteerd worden in preventie en 

07.02  Anja Vanrobaeys (Vooruit): De nombreux 

malades de longue durée souhaitent reprendre le 
travail, mais ignorent comment s'y prendre et sont 
souvent renvoyés d'un service à l'autre. Cette 
situation est inacceptable. Il est positif qu'il existe à 
présent des trajets de retour au travail, que des 
coaches proposent un accompagnement et 
examinent avec les employeurs la question des 
tâches praticables. Le ministre a offert aux malades 
de longue durée de nouvelles possibilités de 
reprendre le travail. Le travail contribue au bien-être 
des personnes. Toutefois, les employeurs portent 
également une responsabilité et il est positif que les 
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werkbaar werk.  
 
 
Welke evolutie ziet u vandaag? Hoe kan het gebruik 
van werkhervattingspremies door werknemers 
verder worden gestimuleerd? 
 

recettes des sanctions financières soient investies 
dans la prévention et la faisabilité du travail.  
 
Quelle évolution constatez-vous à l'heure actuelle? 
Comment peut-on stimuler davantage le recours aux 
primes de reprise du travail par les travailleurs? 
 

07.03 Minister Frank Vandenbroucke 

(Nederlands): We hebben inderdaad een maatregel 
genomen waarmee we de private sector betrekken 
bij de re-integratie van langdurig zieken. We zijn, om 
budgettaire redenen, voorzichtig gestart met een 
beperkte doelgroep van mensen van wie het 
contract verbroken werd wegens medische 
overmacht. De eerste resultaten zijn teleurstellend. 
Vanaf april wordt de doelgroep, zoals gepland, 
uitgebreid naar alle mensen in invaliditeit. 
 
 
Er is ook nog werk aan het aanbod. Een tiental 
organisaties kreeg een erkenning om deze trajecten 
op 439 locaties aan te bieden, maar ik wil de private 
sector nog de kans geven om daar een rol in te 
spelen. Ik kijk ook uit naar de verruimde doelgroep, 
waardoor er 500.000 mensen voor in aanmerking 
zullen komen. 
 

07.03  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

néerlandais): Nous avons effectivement pris une 
mesure par laquelle nous associons le secteur privé 
à la réintégration des malades de longue durée. 
Pour des raisons budgétaires, nous avons 
commencé de manière prudente avec un groupe 
cible restreint de personnes avec qui le contact avait 
été rompu pour cause de force majeure médicale. 
Les premiers résultats ont été décevants. Comme 
prévu, le groupe cible sera étendu à toutes les 
personnes en invalidité à partir d'avril. 
 
Du travail reste aussi à fournir sur l'offre. Une dizaine 
d'organisations ont obtenu une agréation pour 
pouvoir proposer ces trajets à 439 emplacements, 
mais je veux encore donner l'opportunité au secteur 
privé de jouer un rôle. Je me réjouis également de 
l'élargissement du groupe cible, qui permettra à 
500 000 personnes d'être éligibles. 
 

Het klopt dat het beleid in de breedte krachtiger moet 
worden. Toch zijn er gunstige evoluties zichtbaar, 
zoals een toename van progressieve 
wedertewerkstelling, meer aanmeldingen bij 
arbeidsbemiddelingsdiensten en een groeiend 
aantal informele re-integratietrajecten bij 
werkgevers. We mogen dus niet defaitistisch zijn. 
Alle betrokken partijen – ziekenfondsen, 
arbeidsartsen en vooral werkgevers – moeten hun 
verantwoordelijkheid nemen om langdurig zieken 
meer kansen te bieden om terug aan het werk te 
gaan. 
 

Il est exact qu'il faut renforcer la politique sur toute la 
ligne. Des évolutions favorables sont toutefois 
observées, comme une augmentation de la remise 
au travail progressive, une hausse des inscriptions 
auprès des services de l'emploi et un nombre 
croissant de trajets informels de réintégration auprès 
d'employeurs. Nous ne pouvons donc pas être 
défaitistes. Toutes les parties concernées, à savoir 
les mutualités, les médecins du travail et surtout les 
employeurs, doivent prendre leurs responsabilités 
afin d'offrir aux malades de longue durée davantage 
de possibilités de reprendre le travail. 
 

07.04  Axel Ronse (N-VA): In de N-VA vindt u een 

partner om deze maatregel tanden te geven: we 
moeten af van de vrijblijvendheid en we moeten de 
langdurig zieken responsabiliseren en activeren. 
 

07.04  Axel Ronse (N-VA): La N-VA veut contribuer 

à donner du mordant à cette mesure: il faut en finir 
avec l'absence de contrainte, nous devons 
responsabiliser et activer les malades de longue 
durée. 
 

07.05  Anja Vanrobaeys (Vooruit): Steeds meer 

mensen slagen erin via verschillende trajecten te re-
integreren. Die weg moeten we volgen, want re-
integratie vraagt om maatwerk.  
 
 
Ook werkgevers moeten hun verantwoordelijkheid 
nemen en mensen die ziek geweest zijn opnieuw 
een job aanbieden. 
 

07.05  Anja Vanrobaeys (Vooruit): De plus en plus 

de personnes parviennent à réintégrer le monde du 
travail par le biais de différents trajets. Nous devons 
poursuivre dans cette voie, car la réintégration 
demande un travail sur mesure. 
 
Les employeurs doivent également prendre leurs 
responsabilités et proposer un nouvel emploi aux 
personnes qui ont été malades. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
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08 Vraag van Sarah Schlitz aan Frank 

Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken, 
Volksgezondheid, Ontwikkelingssamenwerking 
en Grootstedenbeleid) over "De almaar 
hoogdrempeligere gezondheidszorg" 
(56000317P) 
 

08 Question de Sarah Schlitz à Frank 

Vandenbroucke (VPM Affaires sociales, Santé 
publique, Coopération au développement et 
Grandes Villes) sur "L’inaccessibilité 
grandissante des soins de santé " (56000317P) 
 

08.01  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Een recente 

studie van Solidaris toont aan in welke mate de 
burgers bij gebrek aan middelen gezondheidszorg 
uitstellen. Dat is met name het geval voor meer dan 
50 % van de alleenstaande moeders. In 2023 zijn de 
uitgaven voor gezondheidszorg met 4,4 % gestegen 
in België, wat drie keer meer is dan het Europese 
gemiddelde. Om te voorkomen dat de situatie nog 
verergert, is er nood aan een solide RIZIV-begroting 
voor 2025, maar dat dossier zit momenteel muurvast 
en sommigen voeren aan dat dit de 
verantwoordelijkheid van de volgende regering is. 
Door de onzekerheid dreigen 
gezondheidszorgbeoefenaars de 
tariefovereenkomst op te zeggen. Het koninklijk 
besluit dat ertoe strekt een stijging van het door de 
patiënt betaalde maximumbedrag te voorkomen, zou 
mogelijkerwijs niet goedgekeurd raken, waardoor 
het remgeld zou stijgen.  
 
Morgen krijgt de regering nog een laatste keer de 
kans om het voorstel van het Algemeen 
Beheerscomité van het RIZIV goed te keuren. Zal de 
regering die kans grijpen? Zult u de regering 
voorstellen om het koninklijk besluit tot beperking 
van het remgeld goed te keuren?  
 

08.01  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Une récente 

étude de Solidaris montre à quel point les citoyens 
reportent des soins de santé faute de moyens. Plus 
de 50 % des mamans solo, notamment, sont 
concernées. En 2023, les dépenses de soins de 
santé ont augmenté de 4,4 % en Belgique, soit trois 
fois plus que la moyenne européenne. Pour éviter 
d'aggraver la situation, il faudrait un budget INAMI 
solide pour 2025, mais celui-ci est bloqué, certains 
arguant que la responsabilité incombe au prochain 
gouvernement. L'incertitude risque d'inciter des 
professionnels à se déconventionner. L'arrêté royal 
permettant d'éviter l'augmentation du montant 
maximum payé par le patient pourrait ne pas être 
adopté, ce qui ferait augmenter le ticket modérateur.  
 
 
 
 
 
Demain, le gouvernement a une dernière chance 
d'adopter la proposition du Comité général de 
gestion de l'INAMI. S'en saisira-t-il? Allez-vous lui 
proposer d'adopter l'arrêté royal limitant le ticket 
modérateur? 
 

08.02 Minister Frank Vandenbroucke (Frans): We 

hebben maatregelen genomen om de 
gezondheidszorg toegankelijk en betaalbaar te 
maken voor alle burgers. We hebben de 
mogelijkheid om de derdebetalersregeling toe te 
passen, uitgebreid tot alle zorgverleners. We hebben 
een zeer laag plafond ingesteld voor de 
maximumfactuur, 250 euro, voor de kwetsbaarste 
huishoudens. We hebben een bezoek aan de 
huisarts gratis gemaakt voor kwetsbare jongeren.  
 
Dat is natuurlijk niet genoeg. We moeten in de 
gezondheidszorg blijven investeren en 
hervormingen blijven doorvoeren. Ik pleit ervoor dat 
de regering de begroting 2025 opmaakt en de 
nodige aanpassingen doorvoert om ervoor te zorgen 
dat de begroting niet ontspoort. In die context 
kunnen we maatregelen bespreken om de zorg 
toegankelijker te maken. 
 

08.02  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

français): Nous avons pris des mesures afin que les 
soins de santé soient accessibles et abordables pour 
tous les citoyens. Nous avons généralisé la 
possibilité d’application du tiers payant par tous les 
prestataires de soins. Nous avons introduit un 
plafond du maximum à facturer extrêmement limité, 
de 250 euros, pour les ménages les plus fragiles. 
Nous avons rendu gratuit l’accès au médecin 
généraliste pour les jeunes vulnérables.  
 
Ce n'est certes pas suffisant. Nous devons continuer 
à investir dans les soins de santé et réformer. Je 
plaide pour que le gouvernement mette au point le 
budget 2025 et fasse les corrections nécessaires 
pour qu'il reste sur les rails. Dans ce contexte, nous 
pouvons discuter de mesures pour rendre les soins 
plus accessibles.  
 

08.03  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): De regering 

heeft actie ondernomen, maar de cijfers liegen niet. 
In de RIZIV-begroting moet er rekening gehouden 
worden met de verarming van een deel van de 

08.03  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Malgré les 

actions du gouvernement, les chiffres sont là. Le 
budget de l’INAMI doit tenir compte de 
l'appauvrissement d’une partie de la population, du 
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bevolking, het stijgende aantal eenoudergezinnen 
en de vergrijzing. De gezondheidszorgbegroting 
mag in geen geval een sluitpost op de begroting 
worden voor de volgende regering. 
 

nombre croissant de familles monoparentales et du 
vieillissement de la population. Nous refusons que le 
budget de la santé soit une variable d’ajustement 
budgétaire pour le prochain gouvernement.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Daniel Bacquelaine aan Frank 

Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken, 
Volksgezondheid, Ontwikkelingssamenwerking 
en Grootstedenbeleid) over "De stijging van het 
ziekteverzuim in de ziekenhuizen" (56000319P) 
 

09 Question de Daniel Bacquelaine à Frank 

Vandenbroucke (VPM Affaires sociales, Santé 
publique, Coopération au développement et 
Grandes Villes) sur "La hausse du taux 
d'absentéisme dans les hôpitaux" (56000319P) 
 

09.01  Daniel Bacquelaine (MR): De medische pers 

bericht eens te meer over het ziekteverzuim in de 
ziekenhuizen, dat in 2024 12,2 % bedraagt. In de 
sector loopt het langdurig ziekteverzuim op tot meer 
dan 4 % en tegelijkertijd zijn er 4.000 vacatures, 
waarbij er sprake is van communicerende vaten.  
  
Een van de oorzaken is de werkdruk, met name de 
administratieve rompslomp. Het personeel wijdt 
soms meer tijd aan het coderen dan aan de 
zorgverstrekking, wat tot frustratie leidt en het 
beroep minder aantrekkelijk maakt.  
  
Welk beleid hebt u al geïmplementeerd en welk 
beleid zult u nog voeren om dat ziekteverzuim tegen 
te gaan? Hoe kan er een ambitieus plan op poten 
gezet worden om het beroep aantrekkelijker te 
maken? 
 

09.01  Daniel Bacquelaine (MR): La presse 

médicale revient sur l'absentéisme dans les 
hôpitaux, qui atteint 12,2 % en 2024. Ce secteur 
connaît un absentéisme de longue durée de plus de 
4 % et, parallèlement, 4 000 emplois vacants, les 
deux phénomènes se nourrissant mutuellement.  
 
L'une des causes est la charge de travail, 
notamment administrative. Le personnel consacre 
parfois plus de temps à l'encodage qu'aux soins, ce 
qui génère de la frustration et nuit à l'attractivité de 
la profession.  
 
Quelles politiques avez-vous déjà menées et quelles 
sont celles que vous comptez mettre en œuvre pour 
lutter contre cet absentéisme? Comment mettre en 
place un plan ambitieux d'attractivité?  
 

09.02 Minister Frank Vandenbroucke (Frans): Het 

personeelstekort verhoogt de stress en verergert de 
problemen, wat ook weer tot ziekteverzuim leidt. 
Tijdens de volgende legislatuur moet er een stevig 
budget uitgetrokken worden voor een sociaal 
akkoord om de lonen, de arbeidsomstandigheden en 
de arbeidskwaliteit van het zorgpersoneel te 
verbeteren.  
 
We werken daaraan met de sociale partners en 
hebben samen met hen een agenda voor de 
toekomst vastgelegd die suggesties bevat voor een 
kwantitatieve en kwalitatieve verbetering van de 
arbeidsomstandigheden en voor het bieden van 
nieuwe perspectieven op het vlak van de inhoud van 
het werk of een beperking van de administratieve 
rompslomp.  
 
Waar we nood aan hebben, is een budget dat het 
mogelijk maakt om fors te investeren. Dat is een van 
de grote uitdagingen voor de nieuwe regering.  
 

09.02  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

français): La pénurie aggrave le stress et les 
problèmes, causant à leur tour l'absentéisme. La 
prochaine législature devra consacrer un budget 
conséquent à un accord social pour améliorer 
salaires, conditions de travail et qualité du travail du 
personnel soignant. 
 
 
Nous y travaillons avec les partenaires sociaux, et 
nous avons rédigé avec eux un agenda de l'avenir 
qui contient des suggestions pour améliorer 
quantitativement et qualitativement les conditions de 
travail, et créer de nouvelles perspectives en termes 
de contenu du travail ou de de diminution des 
charges administratives.  
 
 
Ce qu'il nous faut, c'est un budget permettant 
d'investir significativement. C'est l'un des défis 
majeurs pour un nouveau gouvernement. 
 

09.03  Daniel Bacquelaine (MR): Het probleem is 

niet alleen budgettair van aard. We moeten het 
beroep weer zinvol maken. De aantrekkelijkheid 
vormt een echt probleem, in eerste instantie door de 

09.03  Daniel Bacquelaine (MR): Le problème n'est 

pas uniquement budgétaire. Il faut redonner du sens 
au métier. L'attractivité pose un réel problème, 
d'abord en raison des charges administratives. 
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administratieve rompslomp. Artificiële intelligentie 
zou met name de gegevensinvoer kunnen 
vergemakkelijken en ervoor kunnen zorgen dat er 
tijd vrijkomt die de zorgverleners aan de patiënten 
kunnen besteden.  
 
We moeten ook evolueren naar een meer 
stimulerend management, waarbij er in een 
aangepast opleidingsprogramma voorzien wordt. 
Tot slot moet er een nultolerantie ingevoerd worden 
voor de agressie waarmee artsen en 
verpleegkundigen dagelijks geconfronteerd worden. 
Ik pleit voor een op basis van overleg uitgewerkt 
plan, door middel waarvan de 
arbeidsomstandigheden van het zorgpersoneel 
verbeterd kunnen worden.   
 

L'intelligence artificielle pourrait faciliter notamment 
l'encodage, et dégager du temps que les soignants 
pourraient consacrer aux patients.  
 
 
 
Il faut aussi aller vers un management plus stimulant, 
avec un programme de formation adapté. Enfin, il 
faut instaurer une tolérance zéro vis-à-vis de 
l'agressivité que subissent au quotidien médecins et 
infirmières. Je plaide pour un plan concerté, qui 
permette d'améliorer les conditions de travail des 
soignants.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

10 Vraag van Caroline Désir aan Paul Van Tigchelt 

(VEM Justitie en Noordzee) over "De Mazan-
verkrachtingszaak en de vaststelling dat de 
schaamte van kamp verandert" (56000318P) 
 

10 Question de Caroline Désir à Paul Van Tigchelt 

(VPM Justice et Mer du Nord) sur "Le procès des 
viols de Mazan et la constatation que la honte 
change de camp" (56000318P) 
 

10.01  Caroline Désir (PS): Na afloop van de 

Mazan-verkrachtingszaak werden alle 
51 verkrachters schuldig bevonden en veroordeeld. 
Gisèle Pelicot heeft met ongekende waardigheid en 
moed haar aanvallers in de ogen gekeken. Ze heeft 
geweigerd het proces met gesloten deuren te voeren 
om de omvang van de verkrachtingscultuur aan het 
licht te brengen en alle vrouwelijke slachtoffers de 
boodschap te brengen dat de schaamte van kamp 
moet veranderen. De wereld was geschokt door de 
nachtmerrie die ze meegemaakt heeft. Overal heeft 
men het voor haar opgenomen en werden er 
bijeenkomsten georganiseerd. 
 

10.01  Caroline Désir (PS): À l'issue du procès des 

viols de Mazan, les 51 violeurs ont tous été reconnus 
coupables et condamnés. Gisèle Pelicot a fait face à 
ses agresseurs avec une dignité et un courage 
inouïs. Elle a refusé le huis-clos, pour mettre en 
lumière l'ampleur de la culture du viol, et dire à toutes 
les femmes victimes que la honte doit changer de 
camp. Le monde a été sidéré par son cauchemar. 
Partout, des voix se sont élevées et des 
rassemblements ont été organisés. 
 

Ik dank u dat u haar de nodige eer bewijst en alle 
andere slachtoffers wilt aanmoedigen om niet langer 
te zwijgen. 
 
In België werd er vooruitgang geboekt. Er zijn 
evenwel meer zorgcentra na seksueel geweld (ZSG) 
nodig. De instemming neemt een centrale plaats in 
ons recht in, maar moet van jongs af aan aangeleerd 
worden. De slachtoffers worden beter opgevangen, 
maar er zijn meer gespecialiseerde cellen en meer 
middelen nodig om het aantal zaken dat 
geseponeerd wordt te verminderen. We beschikken 
over een feminicidewet, maar we willen dat er een 
waarnemingscentrum voor geweld tegen vrouwen 
komt. 
 
Wat is uw standpunt ter zake? 
 

Je vous remercie de lui rendre hommage et 
d'encourager ainsi toutes les autres victimes à 
parler. 
 
En Belgique, des avancées ont été réalisées. 
Néanmoins, il faut plus de centres de prise en charge 
des victimes de violences sexuelles (CPVS). Le 
consentement est au cœur de notre droit, mais il faut 
l'apprendre dès le plus jeune âge. Les victimes sont 
mieux prises en charge, mais il faut généraliser les 
cellules spécialisées et plus de moyens pour faire 
baisser les classements sans suite. Il y a la loi sur le 
féminicide, mais nous voulons un observatoire des 
violences faites aux femmes. 
 
 
Qu'en pensez-vous?  
 

10.02 Minister Paul Van Tigchelt (Frans): De feiten 

die op het Mazan-proces aan het licht gekomen zijn, 

10.02  Paul Van Tigchelt, ministre (en français): Les 

faits dévoilés lors du procès de Mazan sont atroces 
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zijn gruwelijk en schokkend. In België worden er elke 
dag naar schatting 80 personen, vooral vrouwen, 
verkracht. In vele gevallen zwijgen ze, want ze gaan 
gebukt onder schaamte. Door haar immense moed 
heeft Gisèle Pelicot duidelijk gemaakt dat de 
schaamte van kamp moet veranderen, en dat niet de 
slachtoffers, maar de daders zich moeten schamen. 
We hebben haar boodschap gehoord! 
 

et bouleversants. En Belgique, on estime que, 
chaque jour, 80 personnes, surtout des femmes, 
sont victimes de viol. Très souvent, elles se taisent 
car elles ont honte. Par son immense courage, 
Gisèle Pelicot a fait comprendre que la honte devait 
changer de camp. Nous l'avons entendue! 
 

(Nederlands) Dat doen we door de strijd tegen 
seksueel geweld op alle fronten te voeren, met een 
nieuw seksueel strafrecht waarin toestemming het 
centrale begrip is. 
 

(En néerlandais) C'est ce que nous faisons en 
menant la lutte contre les violences sexuelles sur 
tous les fronts, avec un nouveau droit pénal sexuel 
dans lequel le consentement constitue une notion 
centrale. 
 

(Frans) Dankzij de ZSG's is het aantal slachtoffers 
dat een klacht wil indienen, gestegen tot 70 %. We 
moeten er alles aan doen om de schaamte van kamp 
te doen wisselen. 
 

(En français) Grâce à la collaboration avec les 
CPVS, le nombre de victimes disposées à porter 
plainte passe à 70 %. Il faut tout faire pour que la 
honte change de camp. 
 

(Nederlands) Meisjes en vrouwen moeten zich 
overal veilig kunnen voelen. Ik zal al uw voorstellen 
bekijken om de problematiek nog beter aan te 
pakken. 
 

(En néerlandais) Les jeunes filles et les femmes 
doivent pouvoir se sentir en sécurité partout. 
J'examinerai toutes vos propositions afin de lutter 
encore plus efficacement contre ce problème. 
 

10.03  Caroline Désir (PS): Mijn fractie is het 

helemaal eens met de slogan "Slachtoffers, wij 
geloven jullie. Verkrachters, wij zien jullie". Vrouwen 
moeten niet langer hun ogen neerslaan. Ik wil 
mevrouw Gisèle Pelicot bedanken voor haar moed. 
 

10.03  Caroline Désir (PS): Mon groupe fait siens 

les mots "Victimes, nous vous croyons. Violeurs, 
nous vous voyons." Ce ne sont plus les femmes qui 
doivent baisser les yeux. Merci à Mme Gisèle Pelicot 
pour son courage. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Kim De Witte aan Karine Lalieux 

(Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, 
Personen met een handicap, Armoedebestrijding 
en Beliris) over "De Securexstudie waaruit blijkt 
dat 8 op de 10 Belgen zich niet in staat achten te 
werken tot 66" (56000307P) 
 

11 Question de Kim De Witte à Karine Lalieux 

(Pensions et Intégration sociale, Personnes 
handicapées, Lutte contre la pauvreté et Beliris) 
sur "L'étude de Securex selon laquelle 8 Belges 
sur 10 estiment ne pas pouvoir travailler jusqu'à 
66 ans" (56000307P) 
 

11.01  Kim De Witte (PVDA-PTB): Binnenkort stijgt 

de wettelijke pensioenleeftijd naar 66 jaar, maar 8 op 
10 mensen vinden dat ondoenbaar. Arizona wil een 
deel van het pensioen van de mensen die voor hun 
66ste stoppen, afpakken en tevens de 
minimumpensioenen van 1 op 4 werkenden 
inperken. Arizona noemt de pensioenen 
onbetaalbaar. 
 
Het gemiddelde pensioen van een werknemer in ons 
land is 1.460 euro per maand. Didier Reynders heeft 
een pensioen van 12.600 euro per maand. Guy 
Verhofstadt, Geert Bourgeois en Johan 
Van Overtveldt zullen allemaal een pensioen 
hebben van meer dan 8.000 euro per maand. Díé 
pensioenen zijn onbetaalbaar.  
 

11.01  Kim De Witte (PVDA-PTB): L'âge de départ 

à la retraite passera bientôt à 66 ans, mais 
8 personnes sur 10 estiment qu'il est irréalisable de 
travailler jusqu'à cet âge. L'Arizona veut retirer une 
partie de leur pension aux personnes qui prennent 
leur retraite avant l'âge de 66 ans et limiter la 
pension minimum d'un travailleur sur quatre. 
L'Arizona juge que les pensions sont impayables. 
 
La pension moyenne d'un travailleur s'élève à 
1 460 euros par mois dans notre pays. Didier 
Reynders touche une pension de 12 600 euros par 
mois. Guy Verhofstadt, Geert Bourgeois et Johan 
Van Overtveldt toucheront chacun une pension de 
plus de 8 000 euros par mois. Ce sont ces pensions-
là qui sont impayables. 
 

11.02 Minister Karine Lalieux (Nederlands): De 11.02  Karine Lalieux, ministre (en néerlandais): 
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studie van Securex toont aan hoe belangrijk het is 
om rekening te houden met de realiteit van de 
verschillende beroepen. Wij hebben een positieve 
pensioenhervorming doorgevoerd, maar de huidige 
onderhandelingen voorspellen niet veel goeds voor 
de huidige en toekomstige gepensioneerden in ons 
land. 
 
Ondanks verzet ben ik altijd blijven strijden voor het 
behoud en de uitbreiding van de rechten van 
gepensioneerden. Ik heb het minimumpensioen met 
meer dan 30 % verhoogd. Mensen die langer willen 
werken, worden beloond dankzij een pensioenbonus 
die tot meer dan 33.000 euro netto kan oplopen. Er 
wordt nu meer rekening gehouden met de carrières 
van de vrouwen door deeltijds werk mee te tellen in 
de berekening van de minimumpensioenen. Ik ben 
trots op deze hervorming. 
 

L'étude de Securex montre qu’il importe de tenir 
compte de la réalité des différentes professions. La 
réforme des pensions que nous avons réalisée est 
un changement positif, mais les négociations 
actuelles n'augurent rien de bon pour les retraités 
actuels et futurs dans notre pays. 
 
 
Malgré les oppositions, j'ai toujours continué à lutter 
pour la préservation et l'extension des droits des 
retraités. J'ai augmenté la pension minimale de plus 
de 30 %. Les personnes qui souhaitent continuer à 
travailler sont récompensées grâce à un bonus de 
pension qui peut atteindre un montant net de plus de 
33 000 euros. Les carrières des femmes sont 
désormais davantage prises en considération, le 
travail à temps partiel étant pris en compte dans le 
calcul des pensions minimales. Je suis fière de cette 
réforme. 
 

(Frans) U krijgt nog een deel van het antwoord nadat 
de volgende spreker mij zijn vraag gesteld zal 
hebben.  
 

(En français) Vous aurez encore une partie de 
réponse à l’issue de l’autre question qui va m'être 
posée après celle-ci. 
 

11.03  Kim De Witte (PVDA-PTB): Wij willen de 

wettelijke pensioenleeftijd opnieuw op 65 jaar 
brengen. In Oostenrijk ligt de pensioenleeftijd 
vandaag nog altijd op 62 jaar voor vrouwen en op 
65 jaar voor mannen. Oostenrijk heeft niet de 
bedoeling die leeftijd te verhogen, omdat het – in 
tegenstelling tot ons land – de brede sokkel van de 
sociale zekerheid niet heeft afgebroken.  
 

11.03  Kim De Witte (PVDA-PTB): Nous souhaitons 

que l'âge légal de la retraite soit ramené à 65 ans. 
En Autriche, l'âge de la retraite est actuellement 
toujours fixé à 62 ans pour les femmes et à 65 ans 
pour les hommes. L'Autriche n'a pas l'intention de 
relever cet âge, car – contrairement à notre pays – 
elle n'a pas cassé le large socle de la sécurité 
sociale. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Ellen Samyn aan Karine Lalieux 

(Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, 
Personen met een handicap, Armoedebestrijding 
en Beliris) over "De onaanvaardbare 
uitzonderingen op het plafond-Wijninckx" 
(56000311P) 
 

12 Question de Ellen Samyn à Karine Lalieux 

(Pensions et Intégration sociale, Personnes 
handicapées, Lutte contre la pauvreté et Beliris) 
sur "Les exceptions inacceptables au plafond 
Wijninckx" (56000311P) 
 

12.01  Ellen Samyn (VB): Didier Reynders krijgt een 

Belgisch en een Europees pensioen, samen goed 
voor 12.629 euro per maand. Het plafond-Wijninckx 
van 7.800 bruto per maand neemt eventuele 
verdiensten in het buitenland of een Europees 
pensioen echter niet in rekening. Ook hier 
ontsnappen oud-Kamervoorzitters via 
pensioenbonussen aan de wet-Wijninckx. De 
vivaldiregering pakte de graaipensioenen echter niet 
aan. Het is fundamenteel onrechtvaardig dat 
bepaalde personen een pensioen van bijna 
8.000 euro per maand ontvangen, terwijl andere met 
een volledige loopbaan over een pensioen van 
nauwelijks 1.000 euro beschikken. 
 
 

12.01  Ellen Samyn (VB): Didier Reynders perçoit 

une pension belge et une pension européenne, soit 
un montant total de 12 629 euros par mois. Le 
plafond Wijninckx de 7 800 euros bruts par mois ne 
tient toutefois pas compte des éventuels mérites à 
l'étranger ou d'une pension européenne. Dans ce 
cas aussi, les anciens présidents de la Chambre 
échappent à la loi Wijninckx par le biais de bonus de 
pension. Le gouvernement Vivaldi ne s'est toutefois 
pas attaqué aux privilèges de pension. Il est 
fondamentalement injuste que certaines personnes 
bénéficient d'une pension de près de 8 000 euros 
par mois, alors que d'autres disposent d'une pension 
d'à peine 1 000 euros à l'issue d'une carrière 
complète. 
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Waarom hebt u dit exuberante systeem niet 
aangepakt?  
 

Pourquoi n'avez-vous pas pris de mesures contre ce 
système exubérant? 
 

12.02 Minister Karine Lalieux (Nederlands): 

Niemand staat boven de wet. De Federale 
Pensioendienst ziet toe op de toepassing van het 
plafond-Wijninckx. Het Parlement is bevoegd voor 
de pensioenen van parlementsleden en ministers en 
is verantwoordelijk voor het toezicht op het plafond. 
Ik ben hiervoor niet bevoegd. 
 
Inzake de cumulatie van pensioenen is het plafond 
niet van toepassing op loopbanen bij een 
internationale instelling, zoals de Europese Unie. 
Beide pensioenen samen kunnen de limiet 
overschrijden. 
 

12.02  Karine Lalieux, ministre (en néerlandais): 

Nul n'est au-dessus des lois. Le Service fédéral des 
Pensions veille à l'application du plafond Wijninckx. 
Le Parlement est compétent pour les pensions des 
députés et des ministres et est responsable du 
contrôle du plafond. Ce point ne relève pas de ma 
compétence. 
 
S'agissant du cumul des pensions, le plafond ne 
s'applique pas aux carrières menées au sein d'une 
institution internationale, comme l'Union 
européenne. Ces deux pensions prises 
conjointement peuvent dépasser la limite. 
 

(Frans) Aldus luidt de rechtspraak van het Hof van 
Justitie van de Europese Unie.  
 

(En français) C’est la jurisprudence de la Cour de 
justice de l'Union européenne. 
 

12.03  Ellen Samyn (VB): Het Vlaams Belang 

diende opnieuw het wetsvoorstel in dat een einde wil 
maken aan de overschrijding van het 
pensioenplafond. Er moet daarnaast werk worden 
gemaakt van een harmonisering van de drie grote 
statuten en een aftopping van de hoogste 
pensioenen. Onder meer hiermee kunnen we de 
betaalbaarheid en de rechtvaardigheid van ons 
pensioensysteem garanderen. 
 

12.03  Ellen Samyn (VB): Le Vlaams Belang a 

redéposé la proposition de loi visant à mettre un 
terme au dépassement du plafond de pension. En 
outre, il convient de procéder à une harmonisation 
des trois grands statuts et à un écrêtement des 
pensions les plus élevées. C'est notamment ainsi 
que nous pourrons garantir la pérennité du 
financement et l'équité de notre régime de pension. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

13 Samengevoegde vragen van 

- Katja Gabriëls aan Annelies Verlinden 
(Binnenlandse Zaken en Institutionele 
Hervormingen en Democratische Vernieuwing) 
over "De nood aan maatregelen om de veiligheid 
van de hulpdiensten tijdens de jaarwisseling te 
waarborgen" (56000304P) 
- Éric Thiébaut aan Annelies Verlinden 
(Binnenlandse Zaken en Institutionele 
Hervormingen en Democratische Vernieuwing) 
over "De agressie tegen brandweerlieden en 
ambulanciers" (56000321P) 
 

13 Questions jointes de 

- Katja Gabriëls à Annelies Verlinden (Intérieur, 
Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur 
"Les mesures nécessaires pour garantir la 
sécurité des services de secours en période de fin 
d'année" (56000304P) 
- Éric Thiébaut à Annelies Verlinden (Intérieur, 
Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur 
"Les agressions contre les pompiers et 
ambulanciers" (56000321P) 
 

13.01  Katja Gabriëls (Open Vld): Tijdens de 

eindejaarsperiode krijgen de hulpdiensten, die dag 
en nacht klaarstaan om uw en mijn veiligheid te 
garanderen, al te vaak af te rekenen met zware 
agressie. Die aanvallen zijn onaanvaardbaar. 
 
In die context is het logisch dat burgemeesters en 
korpschefs zoeken naar oplossingen en preventieve 
maatregelen om hun personeelsleden en inwoners 
te beschermen. Als onderdeel van een hele hoop 
maatregelen beslissen sommigen om preventief 
huisarresten op te leggen of om een avondklok in te 
stellen voor jongeren in probleemwijken. 

13.01  Katja Gabriëls (Open Vld): Durant la période 

de fin d'année, les services de secours, prêts jour et 
nuit à assurer votre sécurité et la mienne, sont trop 
souvent victimes de graves agressions. Ces 
attaques sont inacceptables. 
 
Dans ce contexte, il est logique que des 
bourgmestres et des chefs de corps recherchent des 
solutions et prennent des mesures préventives afin 
de protéger leur personnel et leurs habitants. Parmi 
toute une série de mesures possibles, certains 
décident d'imposer des assignations à résidence 
préventives ou d'instaurer des couvre-feux pour les 
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Steunt u die burgemeesters en korpschefs? Neemt 
u zelf nog extra maatregelen om de geweldspiraal te 
stoppen? 
 

jeunes dans les quartiers à problème. 
 
Soutenez-vous ces bourgmestres et chefs de corps? 
Prendrez-vous également des mesures 
supplémentaires pour enrayer la spirale de la 
violence? 
 

13.02  Éric Thiébaut (PS): De jongste zes maanden 

werd een op vier brandweerlieden in de 
hulpverleningszone Dinant-Namur-Philippeville het 
slachtoffer van fysiek geweld, en een op twee van 
verbale agressie! U hebt weliswaar maatregelen 
genomen en de hulpverleningszones hebben een 
omzendbrief ontvangen waarbij er een kader werd 
vastgesteld om op zulke situaties te reageren, maar 
dat is ontoereikend. 
 
Welke balans maakt u op van de genomen 
maatregelen? Welke andere initiatieven zult u 
nemen om onze brandweerlieden en ambulanciers 
te beschermen?   
 

13.02  Éric Thiébaut (PS): Ces six derniers mois, 

un quart des pompiers de la zone de secours de 
Dinant-Namur-Philippeville a été victime de 
violences physiques, et la moitié de violences 
verbales! Vous avez pris des mesures, les zones de 
secours ont reçu une circulaire fixant un cadre pour 
réagir à ces situations, mais c’est insuffisant. 
 
 
 
Quel bilan tirez-vous des mesures prises? Que 
ferez-vous d’autre pour protéger nos pompiers et 
ambulanciers? 
 

13.03 Minister Annelies Verlinden (Nederlands): 

Onze brandweer-, politie- en hulpdiensten verdienen 
respect, punt. Er moet ook respect zijn voor 
straatmeubilair en eigendom.  
 

13.03  Annelies Verlinden, ministre (en 

néerlandais): Les services d'incendie, de police et de 
secours méritent notre respect, c'est incontestable. 
Il en va de même pour le mobilier urbain et la 
propriété d'autrui. 
 

(Frans) De lokale overheden hebben maatregelen 
genomen om de overgang van oud naar nieuw 
zonder incidenten te laten verlopen. De federale 
politie zal de lokale politie ondersteunen. Het 
Brusselse Gewest zal het principe 'eenheid van 
terrein, eenheid van commando' hanteren, waardoor 
alle beschikbare politiecapaciteit kan worden 
ingezet. De federale politie zal de brandweer 
beschermen wanneer die uitrukt. 
 

(En français) Les pouvoirs locaux ont pris des 
mesures pour un Nouvel An serein. La police 
fédérale soutiendra la police locale. La Région 
bruxelloise appliquera le principe "unité de terrain, 
unité de commandement" qui permet de mobiliser 
toute la capacité policière disponible. La police 
fédérale protégera les pompiers en intervention. 
 

(Nederlands) Ook in andere steden en gemeenten 
worden werkafspraken gemaakt om de veiligheid 
van de diensten te garanderen. 
 
Daarnaast moet justitie kordaat en snel optreden. 
Dankzij het nieuwe Strafwetboek kunnen we 
agressie tegen politie, hulpverlening en brandweer 
strenger bestraffen. Er is een wettelijk kader voor het 
gebruik van bodycams door de politie en van 
camera's door de hulpverleningsdiensten. Via 
sensibiliseringscampagnes hebben we respect 
gevraagd voor het werk van deze mensen.  
 
 
Tevens vragen we een kordaat optreden van onze 
lokale besturen, met een nultolerantie, al zeker in de 
eindejaarsperiode. In overleg tussen de korpschefs 
en burgemeesters kunnen bestuurlijke maatregelen 
worden genomen. Lokale besturen en justitie 
moeten schade op het publieke domein kunnen 

(En néerlandais) Des accords de travail sont 
également conclus dans d'autres villes et communes 
pour garantir la sécurité des services. 
 
Par ailleurs, la Justice doit agir rapidement et avec 
fermeté. Grâce au nouveau Code pénal, nous 
pouvons punir plus sévèrement les agressions 
contre la police, les services de secours et les 
pompiers. Un cadre légal existe sur l'utilisation de 
caméras corporelles par la police et de caméras par 
les services de secours. Par le biais de campagnes 
de sensibilisation, nous avons demandé du respect 
pour le travail de ces personnes.  
 
Nous demandons également que nos pouvoirs 
locaux agissent avec fermeté en appliquant une 
tolérance zéro, en particulier en cette période de fin 
d'année. Des mesures administratives pourront être 
prises dans le cadre d’une concertation entre les 
chefs de corps et les bourgmestres. Les pouvoirs 
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verhalen op de daders. 
 

locaux et la justice devront pouvoir réclamer aux 
auteurs le remboursement des déprédations dans 
l'espace public. 
 

(Frans) Andere beroepsgroepen bij de openbare 
diensten worden ook aangevallen, wat wijst op een 
breder maatschappelijk probleem. Men moet dus 
werken aan de problemen van verslaving, sociale 
uitsluiting, opvoeding en ondersteuning in de 
opvoedingssituatie, en verder kijken dan de acties 
van politie en justitie. 
 
Ik ben de lokale besturen, alle veiligheids- en 
hulpdiensten, de vrijwilligers en de 
straathoekwerkers die erop toezien dat het nieuwe 
jaar zo goed mogelijk begint voor iedereen, zeer 
erkentelijk. 
 

(En français) D'autres professions du service public 
sont aussi agressées, ce qui traduit un problème 
social plus large. Il faut donc travailler sur les 
problèmes de dépendance, d'exclusion sociale, sur 
l'éducation et le soutien à la situation d'éducation, et 
ne pas se limiter aux actions de la police et de la 
justice. 
 
Je dis toute ma reconnaissance aux pouvoirs locaux, 
à tous les services de sécurité et de secours, aux 
bénévoles et aux travailleurs de rue qui veilleront à 
ce que la nouvelle année commence au mieux pour 
tous. 
 

(Nederlands) Wij danken hen al bij voorbaat voor 
hun inspanningen. 
 

(En néerlandais) Nous les remercions d'avance pour 
leurs efforts. 
 

13.04  Katja Gabriëls (Open Vld): Van de politie- en 

hulpdiensten blijft men af. Dankzij minister Van 
Tigchelt, gewezen minister Van Quickenborne en de 
collega's in de commissie voor Justitie gelden 
inmiddels terecht zwaardere straffen voor geweld 
tegen de hulpdiensten. Voor ons zijn er grenzen aan 
preventieve maatregelen, maar ook grenzen aan wat 
de veiligheidsdiensten moeten kunnen verdragen.  
 

13.04  Katja Gabriëls (Open Vld): On ne s'en prend 

pas aux services de police et de secours. Grâce au 
ministre Van Tigchelt, à l'ancien ministre 
Van Quickenborne et aux collègues de la 
commission de la Justice, des peines plus sévères 
sont désormais applicables – à juste titre – en cas 
de violences à l'encontre des services de secours. 
Pour nous, il y a des limites aux mesures 
préventives, mais également à ce que les services 
de sécurité doivent pouvoir endurer. 
 

13.05  Éric Thiébaut (PS): Elk geval van agressie 

tegen politieagenten, brandweerlieden of 
ambulanciers is er een te veel. We moeten er alles 
aan doen om deze hulpverleners te beschermen.  
 

13.05  Éric Thiébaut (PS): Chaque agression contre 

un policier, un pompier, un ambulancier est une 
agression de trop. Nous devons tout faire pour les 
protéger. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

14 Vraag van Aurore Tourneur aan Annelies 

Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele 
Hervormingen en Democratische Vernieuwing) 
over "De bescherming van de rechten van 
lgbtqia+'en" (56000310P) 
 

14 Question de Aurore Tourneur à Annelies 

Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et 
Renouveau démocratique) sur "La protection des 
droits des personnes LGBTQIA+" (56000310P) 
 

14.01  Aurore Tourneur (Les Engagés): Het 

verbale en fysieke geweld jegens lgbtqia+'en neemt 
toe, net zoals het aantal meldingen van 
discriminatie. Sommige gebruikers van de app 
Grindr werden bovendien in de val gelokt.   
 
Unia is in het federale en het Brusselse Parlement 
zijn verslag komen voorstellen. Het proefproject 
equal.brussels over de melding van hate crimes 
tegen lgbtqia+'en en over het onthaal van 
slachtoffers in de politiebureaus is een positief 
initiatief, dat navolging verdient.  
 

14.01  Aurore Tourneur (Les Engagés): Les 

violences verbales ou physiques envers les 
personnes LGBTQIA+ augmentent, y compris les 
guet-apens via l'application Grindr, de même que les 
signalements de discrimination. 
 
Unia nous a présenté son rapport, ainsi qu'au 
Parlement bruxellois. Le projet pilote 
"equal.brussels" sur le signalement des crimes de 
haine contre les LGBTQIA+ et sur l'accueil des 
victimes dans les commissariats est une pratique 
positive, à multiplier.  
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Zult u garanderen dat er in elk politiebureau 
referentiepersonen aanwezig zullen zijn en zult u de 
slachtoffers van geweld doorverwijzen naar de cel 
Emergency Victim Assistance (EVA)?  
 

Garantirez-vous des référents dans chaque 
commissariat et renverrez-vous les victimes de 
violence vers la cellule Emergency Victim 
Assistance (EVA)? 
 

(Nederlands) Zult u bij datingapps aandringen op 
betere garanties inzake gebruikersidentificatie? 
Moeten we artikel 150 van de Grondwet niet 
uitbreiden om haat en homofobe uitingen effectiever 
te vervolgen? 
 

(En néerlandais) Insisterez-vous pour que les 
applications de rencontre prévoient de meilleures 
garanties en matière d'identification des utilisateurs? 
Ne devrions-nous pas étendre le champ 
d’application de l'article 150 de la Constitution afin 
d'être plus efficaces sur le plan de la répression des 
messages haineux et homophobes? 
 

14.02 Minister Annelies Verlinden (Frans): Verbaal 

of fysiek geweld tegen lgbtqia+'en hoort niet thuis in 
onze samenleving. Iedereen moet – privé of in het 
openbaar – zijn genegenheid ten aanzien van een 
ander kunnen tonen, voor zover die daarin toestemt. 
 
 
Met het Nationaal Actieplan ter bestrijding van 
gendergerelateerd geweld en het federaal actieplan 
"Voor een LGBTQI+ friendly België" willen we de 
rechten en de inclusie van lgbtqia+'en versterken. 
De dienst Gelijke kansen zorgt voor de monitoring 
van het federale actieplan. Enkele van de 
maatregelen die we hebben genomen zijn de 
aanwijzing van referentiepolitieagenten in elke 
politiezone, het sensibiliseren en opleiden van 
politieagenten en het verbeteren van de opvang van 
en zorg voor slachtoffers in de ZSG's. Korpschefs 
kunnen ook een EVA-cel oprichten. 
 
Datingapps kunnen misdrijven melden en moeten 
daartoe aangemoedigd worden. 
 
Artikel 150 van de Grondwet werd voor herziening 
vatbaar verklaard, en ik kijk uit naar de toekomstige 
debatten. 
 

14.02  Annelies Verlinden, ministre (en français): 

La violence verbale ou physique à l'égard des 
LGBTQIA+ n'a pas sa place dans notre société. 
Toute personne doit pouvoir manifester son 
affection, dans la sphère privée ou publique, envers 
une personne qui y consent. 
 
Le Plan national de lutte contre les violences de 
genre et le Plan national LGBTQIA+ veulent 
renforcer les droits et l'inclusion. Le service de 
l'Égalité des chances en assure le monitoring. Parmi 
les mesures, il y a la désignation de policiers de 
référence dans chaque police locale, la 
sensibilisation et la formation des policiers et 
l'amélioration de la prise en charge des victimes 
dans les CPVS. Des cellules EVA peuvent être 
implémentées par les chefs de zone.  
 
 
 
Les applications de rencontres peuvent signaler des 
délits, il faut les y encourager.  
 
L'article 150 de la Constitution est ouvert à la 
révision et j'attends les futurs débats. 
 

14.03  Aurore Tourneur (Les Engagés): Er zijn 

geen tweederangsburgers in ons land. Er moet ook 
aan preventie gewerkt worden. 
 

14.03  Aurore Tourneur (Les Engagés): Il n'y a pas 

de citoyens de seconde zone dans notre pays. Il faut 
aussi agir par la prévention. 
 

(Nederlands) Angst en schaamte moeten nu van 
kamp veranderen. 
 

(En néerlandais) La peur et la honte doivent 
maintenant changer de camp.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

15 Vraag van Oskar Seuntjens aan Tinne Van der 

Straeten (Energie) over "De lage gasvoorraden" 
(56000299P) 
 

15 Question de Oskar Seuntjens à Tinne Van der 

Straeten (Énergie) sur "Le faible niveau des 
réserves de gaz" (56000299P) 
 

15.01  Oskar Seuntjens (Vooruit): Het wordt kouder 

en dat dreigen we te gaan voelen in onze 
portemonnee. Het is naar verluidt jaren geleden dat 
onze gasvoorraad nog zo laag stond. Dat betekent 
hogere energieprijzen en mensen die twijfelen of zij 

15.01  Oskar Seuntjens (Vooruit): Le froid s'installe 

et nous risquons d'en ressentir les effets financiers. 
Cela fait des années, semble-t-il, que nos réserves 
de gaz n'ont plus été aussi basses. Résultat: les prix 
de l'énergie flambent et les citoyens hésitent à 
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de verwarming moeten aanzetten. Dan moet een 
sterke overheid haar verantwoordelijkheid nemen, 
zoals Vooruit heeft gedaan met de verlaging van de 
btw op energie van 21 % naar 6 %. Toch zijn we nog 
steeds te kwetsbaar, want we zouden komaf moeten 
maken met fossiele brandstoffen en met onze 
energieafhankelijkheid, onder andere van gekken 
als Poetin, en de omslag maken naar betaalbare, 
duurzame en zekere energie.  
 
Zijn wij klaar voor een koude winter? 
 

allumer le chauffage. Cette situation requiert un 
pouvoir fort, qui prend ses responsabilités, comme 
l'a fait Vooruit en réduisant le taux de TVA sur 
l'énergie de 21 à 6 %. Nous demeurons malgré tout 
trop vulnérables, dès lors que nous devrions en finir 
avec les combustibles fossiles et notre dépendance 
énergétique, notamment à l'égard de fous tels que 
Poutine, pour passer à une énergie durable, sûre et 
à prix abordable.  
 
Sommes-nous prêts à affronter un hiver froid? 
 

15.02 Minister Tinne Van der Straeten 

(Nederlands): We werden inderdaad geconfronteerd 
met een dictator die energie heeft ingezet als wapen. 
Daarom hebben we in Europa onder meer de 
verplichting om de gasvoorraden aan te vullen, 
ingevoerd. We zitten op schema voor de 
vullingsgraad, met bijvoorbeeld 86 % van de 
gasvoorraad gevuld in Loenhout en 77 % in heel 
Europa. Ook hebben we nu in Europa een 
mechanisme om de groothandelsprijzen af te 
toppen. Daarnaast moeten we komaf maken met de 
fossiele brandstoffen en zo snel mogelijk de omslag 
naar hernieuwbare energie maken, met oog voor het 
concurrentievermogen van onze bedrijven en voor 
de koopkracht. 
 

15.02  Tinne Van der Straeten, ministre (en 

néerlandais): Nous avons effectivement été 
confrontés à un dictateur qui a utilisé l'énergie 
comme une arme. C'est pourquoi nous avons 
notamment instauré l'obligation de remplissage des 
stocks de gaz en Europe. Nous sommes prêts en ce 
qui concerne le taux de remplissage, qui atteint par 
exemple 86 % à Loenhout et 77 % dans toute 
l'Europe. De même, nous disposons désormais en 
Europe d'un mécanisme permettant de plafonner les 
prix de gros. Par ailleurs, nous devons mettre fin à 
l'utilisation des combustibles fossiles et passer le 
plus rapidement possible aux énergies 
renouvelables, tout en tenant compte de la 
compétitivité de nos entreprises et du pouvoir 
d'achat. 
 

15.03  Oskar Seuntjens (Vooruit): Betaalbare 

energie is een basisrecht. Daarom moeten we zo 
snel mogelijk de transitie maken naar duurzame, 
betaalbare en zekere energie. We moeten de 
koopkracht van de mensen blijven beschermen. 
 

15.03  Oskar Seuntjens (Vooruit): L'accès à 

l'énergie à un prix abordable est un droit 
fondamental. C'est pourquoi nous devons effectuer 
le plus rapidement possible la transition vers des 
énergies durables, abordables et sûres. Nous 
devons continuer de protéger le pouvoir d'achat de 
nos citoyens. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

16 Vraag van Xavier Dubois aan Mathieu Michel 

(Digitalisering, Administratieve Vereenvoudiging, 
Privacy en Regie der Gebouwen) over "De sluiting 
van het gerechtsgebouw te Nijvel" (56000315P) 
 

16 Question de Xavier Dubois à Mathieu Michel 

(Digitalisation, Simplification administrative, 
Protection de la vie privée et Régie des Bâtiments) 
sur "La fermeture du palais de justice de Nivelles" 
(56000315P) 
 

16.01  Xavier Dubois (Les Engagés): Men is al lang 

op de hoogte van de bouwvallige staat van het 
gerechtsgebouw te Nijvel. De gezondheid en het 
welzijn van het personeel en de rechtzoekenden zijn 
in gevaar. Daarom heeft de burgemeester van de 
stad beslist om het gerechtsgebouw te sluiten en de 
diensten te doen verhuizen. Een 
langetermijnoplossing die overwogen wordt, is de 
verhuis van gebouw 1 naar gebouw 2, maar daartoe 
is er een uitbreiding van gebouw 2 nodig, terwijl die 
pas voor ten vroegste 2027 gepland stond. 
 
Waarom heeft de Regie der Gebouwen niet op die 

16.01  Xavier Dubois (Les Engagés): L’état de 

délabrement du palais de justice de Nivelles est 
connu depuis longtemps. La santé et le bien-être du 
personnel et des justiciables sont en danger. Le 
bourgmestre de la ville a donc décidé de la fermeture 
du palais de justice et d’un déménagement du palais 
1 vers le palais 2. Une extension du palais 2 est 
nécessaire et elle n’est envisagée qu’en 2027 au 
plus tôt. 
 
 
 
Pourquoi la Régie des Bâtiments n’a-t-elle pas 
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situatie geanticipeerd, terwijl men al lang op de 
hoogte was van het probleem? Werden er studies 
uitgevoerd? Werden er middelen geoormerkt voor 
die operatie? Moet men zich aan de sluiting van 
andere gerechtsgebouwen verwachten?  
 

anticipé cette situation alors que le problème était 
connu depuis longtemps? Des études ont-elles été 
réalisées? Des budgets sont-ils prévus? Doit-on 
attendre la fermeture d’autres palais de justice? 
 

16.02 Staatssecretaris Mathieu Michel (Frans): Wat 

de uitbreiding van justitiepaleis II betreft, hebben we 
de vergunning en de nodige middelen verkregen. De 
burgemeester van Nijvel heeft beslist het huidige 
gebouw te sluiten, voornamelijk om redenen van 
archiefbeheer. Het hof van assisen, de rechtbank 
van eerste aanleg en het parket zullen tijdelijk in de 
rue de Soignies en justitiepaleis II ondergebracht 
worden.  
 
Om de continuïteit van de dienstverlening te 
garanderen behouden de diensten een 
gecontroleerde toegang tot de archieven in 
justitiepaleis I. De Regie der Gebouwen wacht op de 
terugkeer van de brandweerdiensten om de 
compartimentering te valideren. 
 
Het groot aantal gerechtsgebouwen in ons land staat 
een goed beheer ervan in de weg en het onderhoud 
ervan heeft een aanzienlijke vertraging opgelopen. 
 

16.02  Mathieu Michel, secrétaire d'État (en 

français): En ce qui concerne l’extension du palais 2, 
nous avons obtenu le permis et les budgets. Le 
bourgmestre de Nivelles a décidé de la fermeture de 
l’actuel palais essentiellement en raison de la 
gestion des archives. La Cour d'assises, le tribunal 
de première instance et le parquet seront 
temporairement relogés rue de Soignies et dans le 
palais 2. 
 
Pour assurer la continuité des services, ceux-ci 
garderont un accès contrôlé aux archives du palais 
1. La Régie des Bâtiments attend le retour des 
services incendie pour valider le compartimentage à 
mettre en place. 
 
 
Le nombre de bâtiments de justice à gérer sur notre 
territoire est bien trop élevé et un retard important a 
été pris dans la maintenance de ceux-ci. 
 

16.03  Xavier Dubois (Les Engagés): Deze hele 

situatie geeft een verschrikkelijk beeld van de manier 
waarop gerechtsgebouwen beheerd worden. Ik hoop 
dat de werken in Nijvel zo snel mogelijk uitgevoerd 
worden, maar vooral dat er elders in België niet nog 
meer onaangename verrassingen opduiken. 
 

16.03  Xavier Dubois (Les Engagés): Toute cette 

situation met en avant une image exécrable de la 
gestion des bâtiments de la justice. J'espère que les 
travaux seront réalisés au plus vite à Nivelles mais 
surtout que nous n'aurons pas d'autres mauvaises 
surprises ailleurs en Belgique. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

17 Samengevoegde vragen van  

- Francesca Van Belleghem aan Nicole de Moor 
(Asiel en Migratie) over "Het gegeven dat het 
aantal nieuwe asielaanvragen alleen in België en 
Ierland stijgt" (56000303P) 
- Kjell Vander Elst aan Nicole de Moor (Asiel en 
Migratie) over "De sterke stijging van het aantal 
asielvragen in ons land" (56000313P) 
 

17 Questions jointes de  

- Francesca Van Belleghem à Nicole de Moor 
(Asile et Migration) sur "Le fait que le nombre de 
nouvelles demandes d'asile n'augmente qu'en 
Belgique et en Irlande" (56000303P) 
- Kjell Vander Elst à Nicole de Moor (Asile et 
Migration) sur "La forte augmentation du nombre 
de demandes d'asile dans notre pays" 
(56000313P) 
 

17.01  Francesca Van Belleghem (VB): Wat is er in 

ons land slechter, de begroting of de asielinstroom? 
In beide gevallen behoren we Europees bij de 
slechtste leerlingen. In Nederland is de instroom van 
asielzoekers met 3 % gedaald, in Frankrijk met 7 % 
en in Duitsland zelfs met 25 %. Bij ons is er een 
stijging met 13 %. U hebt vorige week zelf de reden 
gegeven: onze socio-economische situatie is beter 
dan die in pakweg Griekenland. De enige manier om 
de instroom te beperken, is ons land minder 
aantrekkelijk te maken voor asielzoekers. Een 
regering in lopende zaken mag noodmaatregelen 

17.01  Francesca Van Belleghem (VB): Entre le 

budget et l'afflux de demandeurs d'asile, quel est le 
pire problème dans notre pays? Dans les deux cas, 
nous figurons parmi les plus mauvais élèves de la 
classe européenne. L'afflux de demandeurs d'asile a 
diminué de 3 % aux Pays-Bas, de 7 % en France et 
de pas moins de 25 % en Allemagne. La Belgique 
enregistre pour sa part une augmentation de 13 %. 
Vous en avez vous-même donné l'explication la 
semaine dernière: notre situation socioéconomique 
est meilleure que celle de la Grèce, par exemple. La 
seule façon de limiter l'afflux est de rendre notre 
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nemen. Welke maatregelen zult u nemen? 
 

pays moins attrayant pour les demandeurs d'asile. 
Un gouvernement en affaires courantes peut 
prendre des mesures d'urgence. Quelles mesures 
comptez-vous prendre? 
 

17.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Samen met 

Ierland zijn we het enige Europese land waar de 
asielinstroom in 2024 is toegenomen. Het 
Commissariaat-generaal voor de Vluchtelingen en 
de Staatlozen (CGVS) verwacht dat we dit jaar 
afklokken op 40.000 asielaanvragen, 5.000 meer 
dan vorig jaar. In andere landen daalt het aantal 
aanvragen, in Oostenrijk zelfs met 60 %. Ons land 
botst op zijn limieten. Wij moeten ons deel doen voor 
mensen die vluchten voor oorlog, maar dat België 
het land van melk en honing is, is een structureel 
probleem.  
 
 
Wat hebt u het afgelopen jaar gedaan om de 
instroom te beperken? Wat hebt u verkeerd gedaan, 
aangezien de instroom is toegenomen?  
 

17.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): À part l'Irlande, 

la Belgique est le seul pays européen où le nombre 
de demandes d'asile a augmenté en 2024. Selon les 
estimations du Commissariat général aux réfugiés et 
aux apatrides (CGRA), notre pays aura enregistré 
jusqu'à 40 000 demandes d'asile cette année, soit 
5 000 de plus que l'année dernière. Dans d'autres 
pays, le nombre de demandes est en baisse, même 
de 60 % en Autriche. Notre pays se heurte à ses 
limites. Nous devons faire notre part pour les 
personnes qui fuient la guerre, mais le pays de 
cocagne qu'est la Belgique pose un problème 
structurel.  
 
Qu'avez-vous entrepris l'année dernière pour réduire 
le flux entrant? Quelles mesures inadéquates avez-
vous prises, étant donné que le flux entrant a 
augmenté? 
 

17.03 Staatssecretaris Nicole de Moor 

(Nederlands): Algemeen is het aantal 
asielaanvragen in Europa gedaald met 12 %. In 
sommige landen is er een stijging. Bij ons bedraagt 
die 12 %, in Ierland 43 %, in Italië 16 %, in Polen 
70 % en in Griekenland 14 %. Vorig jaar was het 
omgekeerd en was er bij ons een daling met 4 % 
tegenover 2022, terwijl de instroom Europees steeg 
met 25 %. Men kan daar niet zomaar een lijn in 
trekken. Hoe dan ook is de instroom in ons land te 
hoog. 
 
 
 
Beter gecontroleerde Europese buitengrenzen 
moeten ervoor zorgen dat er minder mensen 
irregulier naar Europa komen. Het Europese 
migratiepact dat daarvoor zal zorgen, is 
goedgekeurd. Wij maken werk van een versnelde 
uitrol. Op 12 december heb ik ons nationaal 
implementatieplan ingediend bij de Europese 
Commissie. Wij werken samen met herkomst- en 
transitlanden. Door de deal met Tunesië is het aantal 
bootvluchtelingen van daaruit in de eerste jaarhelft 
gedaald met 60 %. De Commissie spreekt zelfs al 
van een daling met 80 %.  
 

17.03  Nicole de Moor, secrétaire d'État (en 

néerlandais): Le nombre de demandes d'asile a 
globalement diminué de 12 % en Europe. Certains 
pays connaissent une augmentation. Celle-ci s'élève 
à 12 % chez nous, à 43 % en Irlande, à 16 % en 
Italie, à 70 % en Pologne et à 14 % en Grèce. La 
situation était inversée l'année dernière puisque 
nous avions connu une baisse de 4 % par rapport 
à 2022, alors que le nombre d'arrivées avait 
augmenté de 25 % en Europe. On ne peut pas fixer 
tout simplement une limite. En tout état de cause, les 
arrivées demeurent trop nombreuses dans notre 
pays. 
 
Le renforcement du contrôle aux frontières 
extérieures de l'Europe doit faire baisser le nombre 
de personnes arrivant illégalement sur notre 
continent. Le Pacte migratoire européen qui 
concrétisera ce renforcement a été adopté. Nous 
nous attelons à accélérer son lancement. J'ai soumis 
notre plan national de mise en œuvre à la 
Commission européenne le 12 décembre. Nous 
collaborons avec les pays d'origine et de transit. 
Grâce à l'accord conclu avec la Tunisie, le nombre 
de réfugiés arrivant de ce pays par bateau a diminué 
de 60 % au premier semestre. La Commission 
évoque même une diminution de 80 %.  
 

Het migratiepact zal ons ook de mogelijkheid geven 
om de secundaire migratie, het doorreizen naar een 
ander Europees land, beter aan te pakken. Wij 
moeten die instrumenten vervroegd toepassen. Wij 
zetten concrete stappen, maar dit probleem laat zich 
niet van vandaag op morgen oplossen. We gaan de 

Le pacte sur la migration nous permettra également 
de mieux gérer la migration secondaire, le transit 
vers un autre pays européen. Nous devons d'ores et 
déjà appliquer ces possibilités. Nous prenons des 
mesures concrètes, mais le problème ne sera pas 
résolu du jour au lendemain. Nous avançons dans la 
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goede richting uit. Ik hoop dat er onder Arizona meer 
mogelijk zal zijn dan onder Vivaldi. 
 

bonne direction. J'espère que la coalition Arizona 
offrira plus de perspectives que le gouvernement 
Vivaldi. 
 

17.04  Francesca Van Belleghem (VB): Op alles 

moet er worden bespaard, maar straks wordt hier 
een begroting goedgekeurd met 10 miljoen euro 
extra voor de opvang van asielzoekers. De opvang 
van asielzoekers in januari, februari en maart 2025 
zal 235 miljoen euro kosten, evenveel als de kosten 
voor het hele jaar 2017. Terwijl alle landen de regels 
strenger maken, blijven wij achter. Dat is uw 
verantwoordelijkheid. 
 

17.04  Francesca Van Belleghem (VB): Alors qu'il 

faut faire des économies dans tous les domaines, 
cette Assemblée s'apprête à adopter un budget 
prévoyant 10 millions d'euros supplémentaires pour 
l'accueil des demandeurs d'asile. Pour janvier, 
février et mars 2025, l'accueil des demandeurs 
d'asile coûtera 235 millions d'euros, soit autant que 
pour l'ensemble de l'année 2017. Alors que tous les 
pays durcissent les règles, nous restons à la traîne. 
Vous en portez la responsabilité. 
 

17.05  Kjell Vander Elst (Open Vld): Volgens Theo 

Francken zal met Arizona alles sneller, beter en 
strenger worden. De vraag is wanneer. Terwijl de 
onderhandelaars rondjes draaien, stevenen we af op 
een crisis en swingen de kosten de pan uit. Stop met 
talmen! 
 

17.05  Kjell Vander Elst (Open Vld): Selon Theo 

Francken, tout ira plus vite, mieux et sans pitié avec 
l'Arizona. La question est de savoir quand. Pendant 
que les négociateurs tournent en rond, nous allons 
au-devant d'une crise et les coûts s'envolent. 
Cessez de tergiverser! 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

Begrotingen 

 

Budgets 

 

18 Ontwerp van financiewet voor het 

begrotingsjaar 2025 (530/1-5) 
 

18 Projet de loi de finances pour l'année 

budgétaire 2025 (530/1-5) 
 

Hervatting van de algemene bespreking 
 

Reprise de la discussion générale 
 

18.01 Staatssecretaris Alexia Bertrand 

(Nederlands): Het is goed nieuws voor de 
toekomstige begrotingsdebatten dat zelfs een 
noodbegroting het Parlement boeit. Hopelijk komen 
de onderhandelaars snel uit hun platonische grot om 
het licht te zien en hebben we snel een nieuwe 
regering en een volwaardige begroting.  
 
 
Ik heb al uitgebreid geantwoord in de commissie en 
ik zal hier niet alles herhalen. Ik ben immers op 
enkele dagen tijd niet van mening veranderd.  
 
Sommigen proberen de indruk te wekken dat wij aan 
beleid doen met deze voorlopige twaalfden, maar ik 
kan u garanderen dat wij ons strikt gehouden 
hebben aan het wettelijke kader. Het Rekenhof had 
ook nauwelijks opmerkingen.  
 

18.01  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

néerlandais): C'est une bonne nouvelle pour les 
futurs débats budgétaires que même un budget 
d'urgence captive le Parlement. Espérons que les 
négociateurs sortent rapidement de la caverne de 
Platon afin de voir la lumière que nous ayons 
rapidement un nouveau gouvernement et un budget 
à part entière. 
 
J'ai déjà répondu amplement en commission et je ne 
vais donc pas tout répéter ici. En effet, je n'ai pas 
changé d'avis en quelques jours. 
 
Certains essaient de créer l'impression que nous 
faisons de la politique avec ces douzièmes 
provisoires, mais je peux vous rassurer: nous avons 
respecté strictement le cadre légal. La Cour des 
comptes n'a d'ailleurs eu guère de commentaires à 
formuler. 
 

Voor zowel de wetenschappelijke instellingen als de 
dotaties aan het koningshuis kan ik zonder 
problemen de wettelijke basis geven. Voor de strijd 
tegen drugs waren de middelen al uitgetrokken in de 
begroting voor 2024.  
 
Enerzijds wordt mij dus verweten dat ik aan beleid 

Je peux aisément vous fournir la base légale tant 
pour les établissements scientifiques que pour les 
dotations de la Maison royale. S'agissant de la lutte 
contre la drogue, les moyens nécessaires avaient 
déjà été dégagés dans le budget pour 2024. 
 
D'une part on me reproche de mener une action 
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zou doen, maar anderzijds wordt mij ook weer 
gevraagd om voor bepaalde zaken wel aan beleid te 
doen. Dat heeft wat weg van beleid à la carte. 
Blijkbaar is nieuw beleid oké, zolang het om uw 
beleid gaat. Zo werkt het jammer genoeg niet.  
 
 
Het budget voor de gezondheidszorg past niet in de 
voorlopige twaalfden. Dat moet niet door het 
Parlement worden goedgekeurd. Zelfs al zou ik het 
willen aanpassen, het zou niet mogelijk zijn. Het 
bepalen van de groeinorm is een keuze die toekomt 
aan de nieuwe regering. Mevrouw Merckx, u spreekt 
altijd maar over meer en meer geld, maar wat wij 
nodig hebben in de gezondheidszorg zijn 
diepgaande hervormingen om het budget onder 
controle te houden. 
 

politique mais d'autre part l'on me demande de 
mener une politique dans certains domaines. C'est 
un peu la politique à la carte. Il est manifestement 
acceptable de mener une nouvelle politique, pour 
autant qu'il s'agisse de votre politique. 
Malheureusement, cela ne fonctionne pas ainsi. 
 
Le budget des soins de santé ne s'inscrit pas dans 
les douzièmes provisoires. Il ne doit pas être adopté 
par le Parlement. Même si je souhaitais modifier ce 
point, cela ne serait pas possible. La détermination 
de la norme de croissance est un choix qui revient 
au nouveau gouvernement. Madame Merckx, vous 
n'avez de cesse de réclamer de plus en plus de 
moyens financiers, mais ce dont les soins de santé 
ont besoin, ce sont des réformes approfondies visant 
à maîtriser le budget. 
 

Mijnheer Vanbesien, u beweerde dat wij voor 
Defensie wel een budgetverhoging doorvoeren, 
maar het RIZIV-budget niet willen verhogen. In beide 
dossiers geven wij echter aan dat het aan de 
volgende regering is om de knopen door te hakken. 
Er wordt geen extra budget toegekend aan Defensie, 
er worden middelen naar voren gehaald die nodig 
zijn voor operaties, opleidingen en bepaalde 
aankopen, zodat wij onze engagementen tegenover 
de NAVO en andere internationale partners kunnen 
naleven.  
 
 
Mevrouw Merckx, mijnheer Vermeersch, de helft van 
uw opmerkingen en vragen lijkt mij kritiek op Arizona 
te zijn. Die kan ik dus niet beantwoorden.  
 
 
Het opmaken van een begroting met voorlopige 
twaalfden duurt effectief 12 weken. Die tijd is nodig 
om de tabellen op te maken, het Rekenhof en de 
Europese Commissie te consulteren, voor de 
parlementaire bespreking en de publicatie in het 
Belgisch Staatsblad. Wij nemen geen risico's en de 
FOD BOSA is al bezig met de volgende schijf van 
voorlopige twaalfden. Ik hoop dat het niet nodig zal 
zijn en dat ze kan vervallen als er een nieuwe 
regering is.  
 
 
In de plannen voor Defensie worden voor 2025 geen 
extra inkomsten ingeschreven uit de geblokkeerde 
Russische tegoeden. Wij nemen geen risico's en 
wachten de beslissingen van Europa af. 
 

M. Vanbesien, vous avez affirmé que nous réalisons 
une augmentation budgétaire pour la Défense, mais 
que nous ne voulons pas augmenter le budget de 
l'INAMI. Dans ces deux dossiers, nous indiquons 
toutefois qu'il appartiendra au prochain 
gouvernement de prendre des décisions définitives. 
Aucun budget supplémentaire n'est alloué à la 
Défense, des moyens nécessaires aux opérations, 
aux formations et à certains achats sont avancés afin 
que nous puissions respecter nos engagements à 
l'égard de l'OTAN et d'autres partenaires 
internationaux.  
 
Mme Merckx, M. Vermeersch, la moitié de vos 
remarques et questions me semblent être des 
critiques à l'égard de l'Arizona. Je ne peux donc pas 
y répondre. 
 
La confection d'un budget en douzièmes provisoires 
prend effectivement 12 semaines. Ce temps est 
nécessaire pour élaborer les tableaux, pour 
consulter la Cour des comptes et la Commission 
européenne, pour mener les débats au Parlement et 
pour la publication au Moniteur belge. Nous ne 
prenons pas de risques et le SPF BOSA prépare 
déjà la prochaine tranche de douzièmes provisoires. 
J'espère qu'elle ne sera pas nécessaire et qu'elle 
pourra être annulée lorsqu'un nouveau 
gouvernement sera en place. 
 
Dans les projets pour la Défense, aucune recette 
supplémentaire provenant des avoirs russes 
bloqués n'est inscrite pour 2025. Nous ne prenons 
aucun risque et attendons les décisions de l'Europe. 
 

Betreffende het koningshuis heb ik in de commissie 
de drie wettelijke basisprincipes opgenoemd. Wij zijn 
daarvan niet afgeweken. Alles is perfect volgens de 
wetgeving verlopen. 
 

En ce qui concerne la Maison royale, j'ai énuméré 
les trois principes de base légaux en commission. 
Nous ne nous en sommes pas écartés. Tout s'est 
déroulé parfaitement conformément à la législation. 
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Het Rekenhof zat niet in tijdsnood. Het oordeelde dat 
het wetsontwerp conform de principes van 
ongewijzigd beleid is opgesteld. Het gaat hier niet 
over een volwaardige begroting. Het gaat hier om 
een noodbegroting die ervoor moet zorgen dat 
diensten zoals politie, rechtbanken, ziekenhuizen en 
spoorwegen kunnen blijven werken. Met dit 
wetsontwerp willen we een shutdown van de 
overheid vermijden. Ik hoorde veel verwijten van de 
N-VA, maar wat houdt hen tegen om te starten met 
Arizona en zelf een begroting op te stellen?  
 

La Cour des comptes ne manquait pas de temps. 
Elle a jugé que le projet de loi était rédigé 
conformément aux principes d'une politique 
inchangée. En l'occurrence, il ne s'agit pas d'un 
budget à part entière. Il s'agit d'un budget d'urgence 
visant à garantir la continuité du fonctionnement des 
services tels que la police, les tribunaux, les hôpitaux 
et les chemins de fer. Avec ce projet de loi, nous 
voulons éviter un shutdown du gouvernement. J'ai 
entendu beaucoup de reproches de la part de la N-
VA, mais qu'est-ce qui les empêche de mettre en 
place le gouvernement Arizona et de rédiger leur 
propre budget? 
 

(Frans) Mijnheer Daerden, u hebt gelijk: het wordt tijd 
dat men zijn verantwoordelijkheid opneemt. Na zes 
maanden hebben we nog steeds geen Brusselse, ik 
bedoel federale begroting … (Glimlachjes) 
 

(En français) Monsieur Daerden, vous avez raison, il 
est temps de prendre ses responsabilités. Après 
six mois, nous n'avons toujours pas de budget 
bruxellois, pardon, fédéral… (Sourires) 
 

(Nederlands) De arizonapartijen moeten nu 
16 miljard euro besparen. Wij hebben in de hele 
legislatuur 11 miljard euro inspanningen gedaan, 
terwijl we 3 jaar in een crisisperiode zaten. In 2024 
hebben we 5 miljard euro bespaard. Wij hebben dat 
gedaan zonder nieuwe belastingen. De inspanning 
die nu gevraagd wordt, zou dus perfect haalbaar 
moeten zijn.  
 
Nu ligt de verantwoordelijkheid bij u. Wie wil de 
overheid nog laten functioneren of wie wenst er een 
shutdown? 
 

(En néerlandais) Les partis de l'Arizona doivent à 
présent réaliser 16 milliards d'euros d'économies. 
Nos efforts ont atteint 11 milliards d'euros sur 
l'ensemble de la législature, alors que nous avons 
connu trois années de crise. Nous avons économisé 
5 milliards d'euros en 2024, sans nouveaux impôts. 
L'effort qui est désormais demandé devrait donc être 
tout à fait réalisable.  
 
La responsabilité est désormais de votre côté. Qui 
veut continuer de faire fonctionner l'État et qui veut 
une paralysie? 
 

18.02  Steven Vandeput (N-VA): U stelt dat u niet 

van gedachten bent veranderd in enkele weken, 
maar dat betwijfel ik. Er zijn aanpassingen die we 
onder de mat vegen, maar er zijn ook zaken die op 
of over de grens gaan en moeilijk te verantwoorden 
zijn. Politiek draait om keuzes maken en u heeft 
gekozen voor een vivaldibegroting. Dat is niet de 
richting die wij zouden hebben gekozen. 
 

18.02  Steven Vandeput (N-VA): Vous affirmez ne 

pas avoir changé d'avis en quelques semaines, mais 
j'en doute. Nous avons balayé certaines 
modifications sous le tapis, mais certains éléments 
sont à la limite ou au-delà de l'acceptable et sont 
difficiles à justifier. La politique consiste à faire des 
choix et vous avez choisi un budget Vivaldi. Ce n'est 
pas la direction que nous aurions prise. 
 

Het Rekenhof heeft opgemerkt dat de tekorten in 
2023 nog met 800 miljoen euro zijn gegroeid. Dit 
illustreert hoe slecht de situatie is. De regering 
schuift de verantwoordelijkheid door naar een 
toekomstige regering, terwijl ze zelf heeft nagelaten 
de nodige maatregelen te nemen. 
 

La Cour des comptes a remarqué qu'en 2023, les 
déficits se sont encore creusés de 800 millions 
d'euros, ce qui illustre la gravité de la situation. Le 
gouvernement se défausse sur un futur 
gouvernement, alors qu'il a négligé de prendre les 
mesures nécessaires. 
 

U verwijst naar Plato en gebruikt de metafoor van 
een grot. Een grot wordt geassocieerd met weinig 
licht en een moeilijke zoektocht naar de uitgang. U 
stelt dat een nieuwe regering uit die grot moet 
komen, maar het is juist het gebrek aan 
begrotingsernst en moed in het beleid van de 
afgelopen jaren dat ons in die grot heeft gebracht. 
 
De arizonapartijen krijgen het verwijt dat ze na zes 
maanden nog geen begroting hebben. Welnu, een 

Vous faites référence à Platon et à l'allégorie de la 
caverne. Une caverne évoque un endroit obscur, 
dont il est difficile de trouver la sortie. Vous affirmez 
qu'un nouveau gouvernement devra sortir de cette 
caverne, mais c'est précisément le manque de 
sérieux budgétaire et de courage de la politique des 
dernières années qui nous y a amenés. 
 
Il est reproché aux partis négociant la coalition 
Arizona de ne pas encore avoir de budget après six 
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begroting maken is op zich niet moeilijk, maar een 
begroting die het land weer op orde zet, is dat wel. 
Het vraagt om moedige keuzes, die de industrie 
ondersteunen, de werken belonen, de lasten 
verlagen en de sociale zekerheid garanderen. De 
financiële en beleidsmatige erfenis van de 
vivaldiregering heeft ons in donkere grotten gejaagd. 
Het zal tijd en inspanningen kosten om het land weer 
op de sporen te krijgen. 
 

mois. La confection d'un budget n'est pas difficile en 
soi, sauf si ce budget doit permettre de remettre le 
pays sur le droit chemin. Cela nécessite d'opérer des 
choix courageux qui soutiennent l'industrie, 
récompensent celles et ceux qui travaillent, 
réduisent les charges et garantissent la sécurité 
sociale. L'héritage financier et politique du 
gouvernement Vivaldi nous a poussés dans des 
cavernes obscures. Il faudra du temps et des efforts 
pour remettre notre pays sur les rails. 
 

18.03  Wouter Vermeersch (VB): De 

staatssecretaris heeft de meeste vragen van onze 
fractie beantwoord, net omdat we het over de 
essentie – de voorlopige twaalfden – hadden. Mijn 
fractie heeft overigens niet opgeroepen om snel een 
regering te vormen, maar om eindelijk de juiste 
keuzes te maken. Daarbij horen ook communautaire 
keuzes. Misschien zorgde dat voor wrevel bij de 
Kamervoorzitter. 
 
 
De voorzitter: Ik was niet wrevelig, ik heb alleen 
gewezen op de agenda, namelijk de bespreking van 
de voorlopige twaalfden. 
 

18.03  Wouter Vermeersch (VB): La secrétaire 

d'État a répondu à la plupart des questions posées 
par notre groupe, précisément parce que nous nous 
sommes concentrés sur l'essentiel, à savoir les 
douzièmes provisoires. Par ailleurs, notre groupe n'a 
pas lancé un appel pour qu'un gouvernement soit 
formé rapidement, mais pour que les bons choix 
soient enfin opérés. Or parmi ces choix figurent des 
choix communautaires. C’est peut-être cela qui a 
irrité le président de la Chambre. 
 
Le président: Je n'ai ressenti aucune irritation, j'ai 
simplement rappelé l'ordre du jour: la discussion sur 
les douzièmes provisoires. 
 

18.04  Wouter Vermeersch (VB): U hebt 

ongetwijfeld ondertussen ook het persbericht 
gelezen van de Vlaamse Volksbeweging (VVB), de 
organisatie waarin u vroeger actief was. Wij hopen 
samen met hen dat de boodschap bij u en de 
onderhandelaars van uw partij aankomt. 
 

18.04  Wouter Vermeersch (VB): Vous avez 

certainement lu le communiqué de presse du 
Vlaamse Volksbeweging (VVB), l'organisation où 
vous militiez à l'époque. Notre groupe et le VBB 
espérons tous les deux que le message vous 
parviendra ainsi qu'aux négociateurs de votre parti. 
 

De staatssecretaris beweert dat de regering strikt het 
principe van de voorlopige twaalfden heeft gevolgd. 
Dat klopt niet. U hebt geen werkbare meerderheid 
meer en u mag in lopende zaken geen nieuw beleid 
voeren. Uw taak is die van een notaris, waarbij u drie 
twaalfden van de begroting van 2024 neemt en niet 
meer of minder dan dat doet. De voorbeelden zoals 
de royale opslag voor het koningshuis en de extra 
uitgaven voor asiel en migratie tonen aan dat er 
politieke keuzes worden gemaakt. Ook de 
bijkomende vastleggingen voor 
ontwikkelingssamenwerking horen niet thuis in een 
begroting met voorlopige twaalfden. 
 
 
 
 
Dit is duidelijk een vivaldibegroting. Wij stellen met 
verstomming vast dat de N-VA-fractie door haar 
stemgedrag eigenlijk een vrijgeleide geeft om het 
vivaldibeleid voort te zetten. Bart De Wever zei zelf 
dat ons dat honderden miljoenen euro's zal kosten. 
 

La secrétaire d'État prétend que le gouvernement a 
suivi à la lettre le principe des douzièmes 
provisoires. C'est faux. Vous ne disposez plus d'une 
majorité opérationnelle et vous ne pouvez pas 
mener de nouvelles politiques en période d'affaires 
courantes. Votre tâche est celle d'un notaire, qui 
prend trois douzièmes du budget 2024. Elle s’arrête 
là. La généreuse augmentation de la dotation à la 
Famille royale ainsi que les dépenses 
supplémentaires en faveur de l'asile et de la 
migration notamment montrent que des choix 
politiques sont bel et bien posés. Les engagements 
supplémentaires pour la coopération au 
développement n'ont pas non plus leur place dans 
un budget qui fonctionne avec des douzièmes 
provisoires. 
 
Il s'agit clairement d'un budget Vivaldi. Nous 
constatons avec stupéfaction que par son 
comportement de vote, le groupe N-VA donne en 
réalité un blanc-seing au gouvernement Vivaldi pour 
la poursuite de sa politique. Alors que Bart De Wever 
lui-même a dit que cela nous coûterait des centaines 
de millions d'euros. 
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Voorts zei u dat er geen impact is van de blokkering 
van Russische tegoeden op het verleden. Dat 
betwist ik, maar ook het Rekenhof doet dat. Het 
risico bestaat immers dat Rusland een procedure 
aanspant en België uiteindelijk zal moeten opdraaien 
voor het aangeslagen geld en de intresten. Dit is een 
dossier, gebouwd op wankele juridische gronden, 
dat we nauwgezet moeten opvolgen, want het kan 
als een boemerang in ons gezicht terugkeren. 
 
Als u een shutdown echt had willen vermijden, dan 
had u zich strikt aan het principe van de voorlopige 
twaalfden moeten houden en politieke uitspraken 
moeten mijden. De 16 miljard euro aan besparingen 
of extra belastingen die ons te wachten staat, toont 
wat het vivaldibeleid heeft aangericht. U bent 
hiervoor afgestraft door de kiezer. Wij willen 
vermijden dat dezelfde fouten opnieuw worden 
gemaakt. We vrezen alleen dat het bijzonder moeilijk 
wordt om de financiën binnen het Belgische kader 
opnieuw op orde te krijgen. Wij weten allemaal dat 
de Vlamingen moeten opdraaien voor de putten 
gegraven in Brussel en Wallonië, maar onze partij 
zal zich daar alvast tegen verzetten. We zullen ons 
ook blijven verzetten tegen het arizonabeleid. 
 

Par ailleurs, vous avez indiqué que le blocage des 
avoirs russes n'avait pas d'incidence sur le passé. Je 
le conteste, de même que la Cour des comptes. Le 
risque que la Russie engage une procédure et que 
la Belgique doive finalement casquer pour les fonds 
saisis et les intérêts est réel, en effet. Il s'agit d'un 
dossier construit sur des bases juridiques fragiles, 
que nous devons suivre de près, car il pourrait nous 
revenir en pleine figure comme un boomerang. 
 
Si vous aviez vraiment voulu éviter un shut down, 
vous auriez dû vous en tenir strictement au principe 
des douzièmes provisoires et éviter les déclarations 
politiques. Les 16 milliards d'euros d'économies ou 
d'impôts supplémentaires qui nous attendent 
montrent l'étendue des dommages causés par la 
politique de la Vivaldi. Cela vous a valu le blâme des 
électeurs. Nous voulons éviter que les mêmes 
erreurs soient de nouveau commises. Nous 
craignons seulement qu'il devienne particulièrement 
difficile de remettre les finances sur les rails dans le 
cadre belge. Nous savons tous que les Flamands 
doivent combler les trous creusés à Bruxelles et en 
Wallonie, mais notre parti compte bien s'y opposer. 
Nous continuerons également de nous opposer à la 
politique de l'Arizona. 
 

18.05  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Er bestaan 

uitzonderingen op de regels voor het opstellen van 
een begroting van voorlopige twaalfden, maar u past 
ze niet op dezelfde manier op elk departement toe. 
De begroting van Defensie stijgt met 60 %. Ondanks 
de toelichting van het Rekenhof, dat in een 
verhoging van de NAVO-norm, 420 miljoen euro 
voor de vervroeging van de investeringsbudgetten, 
de indexering en de verhogingen in het kader van 
het STAR-plan voorziet, kent u nog een verhoging 
van 320 miljoen euro zonder wettelijke basis toe.  
 
 
Deze dubbele standaard is problematisch: u 
verhoogt het defensiebudget, maar bevriest het 
budget van de gezondheidszorg, terwijl er in dat 
laatste geval voor de groeinorm een wettelijke basis 
voorhanden is. Hetzelfde geldt voor Justitie: het 
Rekenhof heeft op een structurele onderfinanciering 
gewezen. Om de normale werking te verzekeren had 
men als een goede huisvader het budget moeten 
verhogen. Het gerechtsgebouw te Nijvel werd 
gesloten. Er werd in niets voorzien om de 
gevangenis te Sint-Gillis langer open te houden. 
 
In afwachting van een regering kan en moet het 
Parlement zijn verantwoordelijkheid nemen. Ik kijk 
niet uit naar de arizonaregering. De plannen ervan 
zijn onverteerbaar. Als die niet uit de steigers raakt, 
is dat vooral omdat de onderhandelaars tot na de 
gemeenteraadsverkiezingen gewacht hebben om 

18.05  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Des exceptions 

existent aux règles présidant la confection d'un 
budget de douzièmes provisoires, mais vous ne les 
appliquez pas de la même manière selon le 
département. Le budget de la Défense augmente de 
60 %. Malgré les explications de la Cour des 
comptes, qui prévoit l'augmentation de la norme 
pour l'OTAN, 420 millions d'euros pour l'avancement 
des budgets d'investissement, l'indexation, et les 
augmentations prévues dans le plan STAR, vous 
accordez encore une augmentation de 320 millions 
sans base légale.  
 
Ce "deux poids, deux mesures" est problématique: 
vous augmentez le budget de la Défense, mais 
bloquez celui des soins de santé, alors que leur 
norme de croissance a une base légale. C'est pareil 
pour la Justice: la Cour des comptes a pointé un 
sous-financement structurel. Pour assurer un 
fonctionnement normal, une gestion en bon père de 
famille aurait requis d'augmenter le budget. Le palais 
de justice de Nivelles est fermé. Rien n'est prévu 
pour prolonger l'ouverture de la prison de Saint-
Gilles. 
 
En attendant un gouvernement, le Parlement peut et 
doit prendre ses responsabilités. Je n'attends pas 
l'Arizona avec impatience. Ses plans sont 
indigestes. S'il n'arrive pas à se mettre en place, 
c'est d'abord parce que les négociateurs ont attendu 
que les élections communales soient passées pour 
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antisociale maatregelen aan te kondigen. 
 

annoncer des mesures antisociales. 
 

Vandaag blijft men maar aanmodderen. Terwijl de 
inflatie stijgt en de mensen er niet meer in slagen om 
een vakantie te bekostigen, stelt de arizonacoalitie 
voor dat de werkende bevolking harder en nog 
langer zou werken voor minder loon en voor een 
kariger pensioen. Sommigen beloofden dat werken 
meer zou lonen, maar nu ligt het tegenovergestelde 
op de onderhandelingstafel.  
 
De PVDA organiseert vanaf nu het verzet tegen 
hetgeen zich aandient als een afbraakregering. 
Deze op socio-economisch gebied rechtse regering 
krijgt nu ook autoritaire trekjes. Ze is van plan om de 
vakbonden buitenspel te zetten, haalt de wet-Van 
Quickenborne betreffende het verbod op betogen 
weer uit de lade en spreekt over een superminister 
van veiligheid. We zullen niet met ons laten sollen! 
Het is mogelijk om een andere weg te bewandelen, 
een weg waarbij er respect is voor de werknemers 
en geluisterd wordt naar betogers, de weg van de 
vrede, de democratie en de diplomatie en niet die 
van de militaire escalatie.  
 

Aujourd'hui, ils pataugent. Alors que l'inflation 
grimpe et que la population n'arrive plus à se payer 
des vacances, l'Arizona propose de la faire travailler 
plus pour moins de salaire et encore plus longtemps, 
pour une pension moindre. Certains promettaient de 
récompenser le travail, mais c'est le contraire qui est 
sur la table.  
 
 
Le PTB organise dès maintenant la résistance 
contre ce qui s'annonce comme un gouvernement 
de casseurs. De droite sur le plan socioéconomique, 
il amorce aussi un virage autoritaire. Il prévoit 
notamment de casser les syndicats, ressort la loi 
Van Quickenborne contre le droit de manifester et 
évoque un super ministre de la sécurité. Nous 
n'allons pas nous laisser faire! Un autre chemin est 
possible: celui du respect pour les travailleurs, de 
l'écoute des manifestants, de la paix, de la 
démocratie et de la diplomatie, et non celui de 
l'escalade militaire. 
 

18.06  Xavier Dubois (Les Engagés): Er moet voor 

gezorgd worden dat de Staat de continuïteit van de 
openbare diensten kan verzekeren, maar bovenal 
moet er gezorgd worden voor een echte begroting 
die snel antwoorden kan bieden om de 
houdbaarheid van de overheidsfinanciën, een 
efficiënte dienstverlening aan de bevolking en de 
veerkracht van onze samenleving te garanderen, 
iets waar de vorige regering niet in geslaagd is. 
 

18.06  Xavier Dubois (Les Engagés): S'il faut 

permettre à l'État d'assurer la continuité des services 
publics, il faut surtout qu'un véritable budget apporte 
rapidement les réponses que le gouvernement 
précédent n'a pas réussi à fournir pour garantir la 
soutenabilité des finances publiques, un service 
efficace à la population et la résilience de notre 
société. 
 

18.07  Jan Bertels (Vooruit): Voor de inwoners van 

ons land moet de overheid kunnen blijven 
functioneren. Daarom steunen wij de voorlopige 
twaalfden, die trouwens voldoen aan het wettelijke 
kader en ruim zijn gemotiveerd.  
 

18.07  Jan Bertels (Vooruit): Il faut que le 

gouvernement puisse continuer à fonctionner pour 
les citoyens de notre pays. C'est pourquoi nous 
soutenons les douzièmes provisoires, qui respectent 
d'ailleurs le cadre légal et qui sont amplement 
motivés. 
 

18.08  Koen Van den Heuvel (cd&v): Wij steunen 

de voorlopige twaalfden om de continuïteit te 
garanderen, al wachten we ook met ongeduld op 
een volwaardige regering die structurele 
maatregelen kan nemen. 
 

18.08  Koen Van den Heuvel (cd&v): Nous 

soutenons les douzièmes provisoires pour assurer la 
continuité mais dans le même temps, nous 
attendons avec impatience un gouvernement de 
plein exercice capable de prendre des mesures 
structurelles. 
 

18.09  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): De 

heer Vandeput verwijt Vivaldi dat ze de begroting 
niet onder controle heeft kunnen houden, terwijl zijn 
partijgenoot Philippe Muyters in het Vlaams 
Parlement de ongekende crisissen uit de voorbije 
jaren inroept om het tekort op de Vlaamse begroting 
te rechtvaardigen!  
 

18.09  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): 

M. Vandeput reproche à la Vivaldi de ne pas avoir 
réussi à maîtriser le budget, tandis que son collègue 
de parti Philippe Muyters au Parlement flamand 
invoque les crises inédites de ces dernières années 
pour justifier le déficit du budget flamand! 
 

18.10  Steven Vandeput (N-VA): Wie wil vergelijken 18.10  Steven Vandeput (N-VA): Quiconque 
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met een ander bestuursniveau, moet dat op een 
grondige manier doen. Zonder wijzigingen aan het 
Vlaamse beleid bereikt de Vlaamse begroting in 
2027 een evenwicht. Zonder ingrepen in de federale 
begroting is er in 2029 een tekort van 
41,5 miljard euro. Daarom moeten we op federaal 
niveau de broodnodige maatregelen nemen om ook 
in de toekomst nog een beleid te kunnen voeren. 
 

souhaite établir une comparaison avec un autre 
niveau de pouvoir, doit s'y prendre de manière 
approfondie. À politique inchangée au niveau 
flamand, le budget flamand sera en équilibre en 
2027. Mais sans opérations budgétaires au niveau 
fédéral, il y aura un déficit de 41,5 milliards d'euros 
en 2029. Nous devons donc prendre des mesures 
indispensables au niveau fédéral afin de pouvoir 
encore mener une politique à l'avenir. 
 

18.11  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Ik denk dat 

die cijfers achterhaald zijn: een ongewijzigd beleid 
op Vlaams niveau leidt niet meer tot een 
begrotingsevenwicht in 2027. 
 

18.11  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Je pense 

que ces chiffres sont dépassés: une politique 
inchangée au niveau flamand ne conduira plus à un 
budget en équilibre en 2027. 
 

18.12  François De Smet (DéFI): Ik waardeer 

weliswaar uw verwijzing naar Plato, maar ik wil er u 
wel op wijzen dat de gevangene in die mythe 
onvrijwillig uit zijn grot gehaald wordt en verblind 
wordt door de zon van de waarheid, wat de 
onderhandelaars van de arizonacoalitie ook wel 
eens zou kunnen overkomen. 
 
Met betrekking tot de gezondheidszorgbegroting 
zegt u dat de groeinorm een aspect is waarover de 
arizonacoalitie een keuze moet maken. Dat klopt 
niet. Die keuze komt toe aan het Algemeen 
Beheerscomité van het RIZIV, met daarin de 
vertegenwoordigers van de regering in lopende 
zaken, die een begroting 2025 hadden voorgesteld 
waarin er bezuinigingen vervat zaten. Alleen uw 
partij heeft daarover haar veto uitgesproken. 
 
De eerste minister en zijn partij torpederen op die 
manier een regering waarvan ze geen deel zullen 
uitmaken! Het meest waarschijnlijke scenario is dat 
er door het RIZIV een gezondheidszorgbegroting 
met voorlopige twaalfden zal worden aangenomen 
met een groeinorm van 2,5 % en zonder de 
besparingen die de sector vraagt. U hebt over de 
hele lijn verloren en zoals Socrates zult u de gifbeker 
tot de laatste druppel leeggedronken hebben! 
 

18.12  François De Smet (DéFI): Si j'apprécie votre 

référence à la caverne de Platon, je rappellerais que, 
dans ce mythe, le prisonnier est sorti de force de son 
antre et est aveuglé par le soleil de la vérité, ce qui 
risque d'arriver aux négociateurs de l'Arizona.  
 
 
 
Au sujet du budget des soins de santé, vous dites 
que la norme de croissance est un choix qui 
appartient à l'Arizona. C'est inexact: elle revient au 
Comité de l'INAMI, où siègent des représentants du 
gouvernement en affaires courantes, qui avaient 
proposé un budget 2025 prévoyant des économies. 
Seul votre parti a émis un veto.  
 
 
 
Le premier ministre et son parti se font ainsi les 
poissons pilotes d'un gouvernement dont ils seront 
exclus! Le plus probable, c'est qu'un budget des 
soins de santé sera pris en douzièmes provisoires 
par l'INAMI, avec la norme de croissance de 2,5 % 
et sans les économies appelées par le secteur. Vous 
avez perdu sur toute la ligne et, à l'instar de Socrate, 
aurez bu la ciguë jusqu'à la lie! 
 

De voorzitter: We komen nu aan het beleidsdomein 
Financiën. 
 

Le président: Nous en venons au domaine des 
Finances. 
 

18.13  Hugues Bayet (PS): Met de vivaldiregering 

hebben we werk gemaakt van een hogere belasting 
voor multinationals. De PS is van mening dat de 
sterkste schouders de zwaarste lasten moeten 
dragen. 
 
Wat is het bedrag van de tot op heden ontvangen 
voorafbetalingen van de belasting voor 
multinationals in 2024? 
 

18.13  Hugues Bayet (PS): Sous la Vivaldi, nous 

avons travaillé pour renforcer l'imposition fiscale des 
multinationales. Pour le PS, ceux qui ont les épaules 
les plus larges doivent contribuer le plus.  
 
 
À combien s'élèvent les versements anticipés reçus 
à ce jour pour l'impôt des multinationales en 2024? 
 

18.14 Minister Vincent Van Peteghem 

(Nederlands): Het is bijzonder moeilijk om daarop 

18.14  Vincent Van Peteghem, ministre (en 

néerlandais): Il est particulièrement difficile de 
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vandaag te antwoorden omdat multinationale 
ondernemingen als overgangsmaatregel de tijd 
hebben gekregen tot 20 december om 
voorafbetalingen te doen. Bovendien heeft de 
administratie vastgesteld dat multinationale 
ondernemingen een verhoogde voorafbetaling 
hebben gedaan voor de vennootschapsbelasting, 
wat achteraf waarschijnlijk in evenwicht kan worden 
gebracht met de belasting die in het kader van 
Pijler 2 moet worden betaald. Begin volgend jaar zal 
daarover meer informatie beschikbaar zijn. 
 

répondre à cette question aujourd'hui parce que les 
multinationales ont bénéficié à titre de mesure 
transitoire d'un délai allant jusqu'au 20 décembre 
pour effectuer des versements anticipés. En outre, 
l'administration a constaté que des multinationales 
avaient effectué un versement anticipé majoré pour 
l'impôt des sociétés, ce qui pourra probablement être 
rééquilibré ultérieurement par l'impôt à payer dans le 
cadre du deuxième pilier. Davantage d'informations 
à ce sujet seront disponibles au début de l'année 
prochaine. 
 

18.15  Hugues Bayet (PS): Ik ben blij dat we 

dezelfde doelstelling nastreven, namelijk dat de 
sterkste schouders verhoudingsgewijs de zwaarste 
lasten moeten dragen. Als de geraamde opbrengst 
van 634 miljoen euro niet gehaald zou worden, zou 
dat een groot verschil maken. Ik zou graag het 
eindbedrag van u willen vernemen zodra dat 
mogelijk is.  
 

18.15  Hugues Bayet (PS): Je me réjouis que nous 

ayons le même objectif de faire payer 
proportionnellement ceux qui ont les épaules les 
plus larges. Si le montant prévu de 634 millions 
d'euros n’était pas atteint, cela ferait une grande 
différence. Je souhaiterais que vous me 
communiquiez le montant final dès que possible. 
 

De voorzitter: We komen nu aan de 
beleidsdomeinen Volksgezondheid en 
Ontwikkelingssamenwerking.  
 

Le président: Nous en venons aux domaines de la 
Santé publique et de la Coopération au 
développement. 
 

18.16  Dominiek Sneppe (VB): Een regering in 

lopende zaken en een begroting van voorlopige 
twaalfden zijn niet ideaal voor een daadkrachtig 
beleid. Nochtans heeft onze gezondheidszorg 
daadkracht, innovatie en een langetermijnvisie 
nodig.  
 
Hoe garandeert u dat de ziekenhuizen en 
zorginstellingen ondanks de onzekerheid over de 
definitieve begroting adequaat gefinancierd blijven? 
Zal de groeinorm van 2 %, waarmee we het moeten 
doen, voldoende zijn? Welke sectoren zullen dan 
moeten inboeten? Wat gebeurt er met de beloofde 
nieuwe initiatieven? Welke projecten kunnen al dan 
niet nog doorgaan? Wat is de impact van de 
voorlopige twaalfden op Sciensano of andere 
gezondheidsinstituten? Zullen belangrijke 
epidemiologische studies worden vertraagd of 
stopgezet? Kunt u de cijfers verduidelijken in 
verband met de ethische comités, want hun budget 
wordt met 3,481 miljoen euro opgetrokken? Wat 
doen zij precies?  
 

18.16  Dominiek Sneppe (VB): Un gouvernement 

en affaires courantes et un budget de douzièmes 
provisoires ne constituent pas une base idéale pour 
mener des politiques décisives. Pourtant, notre 
système de soins de santé a besoin de fermeté, 
d'innovation et d'une vision à long terme.  
 
Comment garantissez-vous que les hôpitaux et les 
institutions de soins de santé resteront correctement 
financés malgré l'incertitude qui plane sur le budget 
final? La norme de croissance de 2 %, dont nous 
devrons nous contenter, sera-t-elle suffisante? 
Quels secteurs devront consentir des sacrifices dans 
ce cas? Qu'adviendra-t-il des nouvelles initiatives 
promises? Quels sont les projets qui pourront ou ne 
pourront pas être poursuivis? Quel sera l'impact des 
douzièmes provisoires sur Sciensano ou sur d'autres 
institutions sanitaires? D'importantes études 
épidémiologiques seront-elles retardées ou 
arrêtées? Pouvez-vous clarifier les chiffres relatifs 
aux comités d'éthique, dont le budget augmente de 
3,481 millions d'euros? Que font-ils exactement? 
 

Hoeveel geld boven op het bedrag uit de voorlopige 
twaalfden is er nodig? Waar gaat de minister de 
10 miljoen euro halen die de ethische comités nodig 
blijken te hebben?  
 
Kunt u ook meer duidelijkheid verschaffen over de 
vaccins? Er wordt bijgevoegd, maar ook geschrapt. 
Waar en hoe is niet helemaal duidelijk.  
 
 

Quel est le montant nécessaire en plus des 
douzièmes provisoires? Où le ministre trouvera-t-il 
les 10 millions d'euros dont les comités d'éthique 
semblent avoir besoin?  
 
Pouvez-vous également fournir de plus amples 
précisions sur les vaccins? Il y a des ajouts, mais 
aussi des suppressions. Où et comment? Le flou 
règne s’agissant de cette question. 
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Hoe wordt de subsidie van 872.000 euro voor het 
Belgische Centrum voor Farmacotherapeutische 
Informatie (BCFI) en voor de twee 
patiëntenverenigingen precies verdeeld? Wat is de 
reden voor dit subsidiebedrag?  
 

Comment se répartira exactement le subside de 
872 000 euros pour le Centre belge d'information 
pharmacothérapeutique (CBIP) et pour les deux 
associations de patients? Quelle est la raison d’être 
de ce subside? 
 

18.17  Ellen Samyn (VB): In de memorie van 

toelichting is geen expliciete motivering of 
bestemming te vinden voor het 1 miljoen euro extra 
voor humanitaire financiering. Kunt u dit bedrag 
verantwoorden? 
 
Inzake Enabel vraagt men onder meer 
6,4 miljoen euro extra voor beheerskosten en 
55 miljoen euro voor operationele kosten. Daar 
bovenop wordt ook nog geld toegekend voor een 
junior ontwikkelingsprogramma en voor duurzame 
ontwikkelingsdoelen. De verantwoording is pover en 
de afwijking van de voorlopige twaalfden groot. 
Welke projecten financiert men hiermee? Welke 
doelstellingen hoopt men te bereiken? In eigen land 
zijn er meer dan genoeg behoeftigen en overal zijn 
er budgettaire tekorten. Er is dus zeker geen marge 
voor meer geld aan Enabel. 
 
 
Meer dan 80 miljoen euro aan bijkomende uitgaven 
voor ontwikkelingssamenwerking is exuberant voor 
een vrijwillige bijdrage aan multilaterale 
partnerschappen. Dit druist in tegen het principe van 
voorlopige twaalfden. Vlaams Belang vindt dit 
onaanvaardbaar. 
 

18.17  Ellen Samyn (VB): L'exposé des motifs ne 

contient pas de motivation ou de destination explicite 
pour le million d'euros supplémentaire consacré au 
financement humanitaire. Pouvez-vous justifier ce 
montant? 
 
En ce qui concerne Enabel, 6,4 millions d'euros 
supplémentaires sont demandés pour les frais de 
gestion et 55 millions d'euros pour les coûts 
opérationnels. En sus, des moyens sont aussi 
destinés à un programme de développement junior 
et à des objectifs de développement durable. La 
justification est pauvre et l'écart par rapport aux 
douzièmes provisoires est important. Quels projets 
sont financés de la sorte? Quels sont les objectifs 
visés? Les personnes nécessiteuses ne manquent 
pas dans notre pays et les déficits budgétaires sont 
légion. Il n'existe donc pas de marge pour accorder 
plus d'argent à Enabel. 
 
Le montant de plus de 80 millions d'euros de 
dépenses supplémentaires pour la coopération au 
développement est exorbitant pour une contribution 
volontaire à des partenariats multilatéraux. C'est 
contraire au principe des douzièmes provisoires. 
Pour le Vlaams Belang, c'est inadmissible. 
 

Gisteren zei de minister van Buitenlandse Zaken dat 
het belangrijk is om onze krachten te bundelen voor 
de heropbouw van Syrië en de coördinatie van 
humanitaire hulp. Betekent dat dat er extra steun 
wordt vrijgemaakt?  
 
Verder wordt er nog 26 miljoen euro voor 
ontwikkelingsbanken in Afrika vrijgemaakt. Welk 
rendement hebben deze investeringen? Wat gebeurt 
er concreet met de bijna 20 miljoen euro voor het 
Europees Ontwikkelingsfonds en met het miljoen 
voor de ontwikkeling van de lokale privésector? 
 
 
Vooral de bijna 80 miljoen euro aan een nieuw 
vierjarenprogramma met multilaterale partners is 
onverantwoord en behoeft uitleg. Dat geldt voor veel 
bedragen die aan Enabel worden toegekend. 
Transparantie is een must.  
 

Hier, le ministre des Affaires étrangères a insisté sur 
l'importance des efforts conjoints pour la 
reconstruction de la Syrie et la coordination de l'aide 
humanitaire. Cela signifie-t-il qu'une aide 
supplémentaire sera dégagée? 
 
En outre, 26 millions d'euros seront affectés aux 
banques de développement en Afrique. Quel est le 
rendement de ces investissements? Qu'advient-il 
concrètement des près de 20 millions d'euros 
destinés au Fonds européen de développement et 
du million d'euros destiné au développement du 
secteur privé local? 
 
Les quelque 80 millions d'euros du nouveau 
programme quadriennal avec des partenaires 
multilatéraux sont injustifiables et nécessitent une 
explication. Il en va de même des nombreux 
montants octroyés à Enabel. La transparence est 
indispensable. 
 

18.18 Minister Frank Vandenbroucke 

(Nederlands): Vlaams Belang wil met een 
amendement 78,8 miljoen euro schrappen. De 
uitgaven voor ontwikkelingssamenwerking volgen 

18.18  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

néerlandais): Par la voie d'un amendement, le 
Vlaams Belang veut supprimer un montant de 
78,8 millions d'euros. Les dépenses en matière de 
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een programmeringscyclus van vier jaar en dit jaar 
loopt zo'n cyclus af. Om de continuïteit van de 
multilaterale partnerschappen te verzekeren, 
moeten de nodige kredieten in 2025 worden 
uitgetrokken. Die zijn berekend op basis van de 
voorlopige twaalfden. Nieuwe programma's komen 
er in lopende zaken uiteraard niet.  
 
 
Vlaams Belang heeft ook een amendement over het 
programma Kleur Bekennen van Enabel. In 2021 
werd een juridische bindende overeenkomst 
afgesloten met Enabel met einddatum 31 augustus 
2025. De vastgelegde sommen niet betalen kan 
aanleiding geven tot juridische geschillen die 
duurder kunnen uitvallen.  
 
 
Voor beide amendementen geldt dat ze niet 
aangewezen zijn.  
 

coopération au développement suivent un cycle de 
programmation de quatre ans et ce cycle prend fin 
cette année. Afin d'assurer la continuité des 
partenariats multilatéraux, les crédits nécessaires 
doivent être dégagés en 2025. Ceux-ci ont été 
calculés sur la base des douzièmes provisoires. Il n'y 
aura évidemment pas de nouveaux programmes 
pendant cette période d'affaires courantes.  
 
Le Vlaams Belang a également présenté un 
amendement sur le programme Annoncer la Couleur 
d'Enabel. En 2021, un accord juridiquement 
contraignant a été conclu avec Enabel, dont la date 
d'expiration a été fixée au 31 août 2025. Le non-
paiement des sommes prévues dans cet accord 
pourrait donner lieu à des litiges juridiques qui 
pourraient s'avérer plus coûteux.  
 
Les deux amendements sont donc inopportuns. 
 

Mevrouw Sneppe, de begroting voor 2025 is 
berekend op basis van de wettelijk geplande 
groeinorm van 2,5 % en niet 2 %. Voor de sectoren 
waarin er een akkoord komt, zal de indexmassa 
kunnen worden uitbetaald omdat er een 
ontwerpbegroting is neergelegd in het 
beheerscomité van het RIZIV. Als de regering in 
lopende zaken niet beslist over de groeinorm, dan 
kan ze geen besparingsmaatregelen nemen, noch 
correcties uitvoeren. Dat is tijdverlies.  
 

Madame Sneppe, le budget 2025 est calculé sur la 
base de la norme de croissance légalement prévue 
de 2,5 % et non de 2 %. Pour les secteurs où il y 
aura un accord, la masse d'indexation pourra être 
allouée étant donné qu'un projet de budget a été 
déposé au comité de gestion de l'INAMI. Si le 
gouvernement en affaires courantes ne décide pas 
de fixer la norme de croissance, il ne pourra pas 
prendre des mesures d'austérité ou apporter des 
corrections, ce qui constituerait une perte de temps. 
 

We kunnen uiteraard geen nieuwe initiatieven 
nemen, maar we moeten wel bijsturen om binnen het 
groeipad van 2,5 % te blijven.  
 
 
Sciensano kan verder met de budgetten gebaseerd 
op de uitgaven van vorig jaar. Een nieuwe regering 
is nodig om nieuwe initiatieven niet onmogelijk te 
maken en Sciensano zo te blokkeren. 
 
 
De achterstand in de betalingen aan de ethische 
comités is een oud zeer, maar hij wordt wel kleiner 
en dat is nodig. Die comités moeten efficiënt 
innoverend wetenschappelijk onderzoek kunnen 
doen, wat in het belang is van alle spelers in de 
gezondheidszorg. Betalingsachterstand inhalen is 
onze opdracht.  
 

Nous ne pouvons évidemment pas prendre de 
nouvelles initiatives, mais il est de notre devoir de 
procéder à des ajustements afin de rester dans la 
trajectoire de croissance de 2,5 %. 
 
Sciensano peut poursuivre ses activités avec les 
budgets reposant sur les dépenses de l'année 
dernière. Un nouveau gouvernement est nécessaire 
afin de permettre la prise de nouvelles initiatives et 
de ne pas bloquer Sciensano. 
 
L'arriéré des paiements aux comités d'éthique est un 
problème très ancien, mais dont l'ampleur diminue 
toutefois comme il se doit. Ces comités doivent être 
en mesure de mener des recherches scientifiques 
innovantes et efficaces, ce qui est dans l'intérêt de 
tous les acteurs du secteur des soins de santé. Notre 
mission consiste à résorber ces arriérés de 
paiement. 
 

18.19  Dominiek Sneppe (VB): Zolang het nieuwe 

RIZIV-budget niet is goedgekeurd en wij moeten 
werken met voorlopige twaalfden, moeten wij toch 
een groeinorm van 2 % hanteren?  
 

18.19  Dominiek Sneppe (VB): Tant que le nouveau 

budget de l'INAMI n'a pas été approuvé et que nous 
devons recourir aux douzièmes provisoires, ne 
devons-nous pas utiliser la norme de croissance de 
2 %? 
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18.20 Minister Frank Vandenbroucke 

(Nederlands): De voorlopige twaalfden zijn niet van 
toepassing op openbare instellingen van sociale 
zekerheid, anders zouden we bijvoorbeeld de 
pensioenen van nieuwe gepensioneerden niet 
kunnen betalen. Dergelijke instellingen beheren de 
uitgaven vanaf 1 januari op basis van 
ontwerpbegrotingen waarin voldoende kredieten 
worden gepland om de behoeften te lenigen. Dit 
geldt dus ook voor het RIZIV, dat kredieten op die 
basis kan toestaan, zelfs zonder goedkeuring van de 
ministerraad. Nieuwe initiatieven kunnen uiteraard 
niet. 
 

18.20  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

néerlandais): Les douzièmes provisoires ne 
s'appliquent pas aux institutions publiques de 
sécurité sociale, sinon nous ne pourrions pas payer 
les pensions des nouveaux retraités, par exemple. 
De telles institutions gèrent les dépenses à partir du 
1er janvier sur la base de projets de budget 
prévoyant suffisamment de crédits pour subvenir 
aux besoins. Il en va donc également ainsi pour 
l'INAMI, qui peut consentir des crédits sur cette 
base, et ce même sans l'approbation du Conseil des 
ministres. Il n'est évidemment pas possible de 
prendre de nouvelles initiatives. 
 

Zonder ministerraad kan niets worden gedaan om de 
begroting binnen de groeinorm van 2 % te houden. 
Daarom vraag ik mijn collega's met aandrang om 
maatregelen af te spreken die we baseren op een in 
de ministerraad afgeklopte begroting.  
 
 
Aan de ethische comités kunnen we dankzij de 
afwijkingen in de voorlopige twaalfden de prestaties 
van het laatste trimester van 2024 betalen. Er is nog 
nauwelijks marge om de dossiers van 2025 te 
betalen.  
 
De eigenlijke onderzoeksprojecten van Sciensano, 
die extern worden gefinancierd, worden niet 
beïnvloed door voorlopige twaalfden, de dotatie wel. 
 

Sans le Conseil des ministres, rien ne peut être 
entrepris pour maintenir le budget dans la norme de 
croissance de 2 %. C'est pourquoi je demande 
instamment à mes collègues de convenir de 
mesures que nous basons sur un budget conclu en 
Conseil des ministres.  
 
Grâce aux écarts des douzièmes provisoires, nous 
pouvons payer les prestations des comités d'éthique 
du dernier trimestre de 2024. Nous ne disposons de 
presque aucune marge pour payer les dossiers 
de 2025.  
 
Les projets de recherche proprement dit de 
Sciensano, dont le financement est externe, ne sont 
pas influencés par les douzièmes provisoires, 
contrairement à la dotation. 
 

18.21  Dominiek Sneppe (VB): Over de cijfers van 

de vaccins heb ik nog geen antwoord: op de ene 
bladzijde spreekt men van 3.752.000 euro extra, op 
een andere in het crisisbeheer worden budgetten 
geschrapt. Kunt u dat verduidelijken?  
 

18.21  Dominiek Sneppe (VB): Je n'ai pas encore 

obtenu de réponse concernant les chiffres relatifs 
aux vaccins: à une page, il est question d'un montant 
supplémentaire de 3 752 000 euros, et à une autre, 
dans la gestion de crise, des budgets sont 
supprimés. Pouvez-vous clarifier ce point? 
 

18.22 Minister Frank Vandenbroucke 

(Nederlands): Ik zal dat navragen bij mijn 
medewerkers en het antwoord zo snel mogelijk 
geven. 
 

18.22  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

néerlandais): Je m'informerai auprès de mes 
collaborateurs et fournirai la réponse le plus 
rapidement possible. 
 

18.23  Ellen Samyn (VB): Ik had concrete vragen 

over de financiering, de doelen daarvan en wat te 
doen met de terugvorderingsmechanismen bij 
misbruik. Komt er ook humanitaire hulp voor Syrië? 
In welke vorm? 
 

18.23  Ellen Samyn (VB): J'avais des questions 

concrètes sur le financement, sur ses objectifs et sur 
ce qu'il en est des mécanismes de recouvrement en 
cas d'abus. Une aide humanitaire est-elle également 
prévue pour la Syrie? Sous quelle forme? 
 

18.24 Minister Frank Vandenbroucke 

(Nederlands): In voorlopige twaalfden kondigt men 
geen nieuwe initiatieven aan.  
 

18.24  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

néerlandais): Dans le cadre d'un budget en 
douzièmes provisoires, on n'annonce pas de 
nouvelles initiatives. 
 

18.25  Ellen Samyn (VB): Dan moet de minister van 

Buitenlandse Zaken niet in de commissie zeggen dat 
er extra budget zal worden vrijgemaakt. 

18.25  Ellen Samyn (VB): Dans ce cas, le ministre 

des Affaires étrangères ne doit pas déclarer en 
commission qu'un budget supplémentaire sera 



 19/12/2024 CRABV 56 PLEN 018 
 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

34 

 dégagé. 
 

18.26  Sofie Merckx (PVDA-PTB) (Nederlands): 

Het kernkabinet zou naar verluidt morgen 
vergaderen over een eventuele beslissing over de 
groeinorm voor 2025. Dat is hoogdringend. Open Vld 
spreekt nogal onheilspellend over een shutdown als 
we de voorlopige twaalfden niet goedkeuren. Dat 
zou rampzalig zijn voor de gezondheidszorg, met 
massale deconventionering tot gevolg. Het 
Rekenhof stelt dat het heel riskant is om het RIZIV 
geen budgettaire zekerheid te geven. In de wet staat 
dat dit 2,5 % voor 2025 moet zijn. We houden ons 
hart vast voor de groeinorm die de arizonaregering 
wil. Wij zullen in elk geval vechten tegen 
besparingen in de sector. 
 

18.26  Sofie Merckx (PVDA-PTB) (en néerlandais): 

Le cabinet restreint devrait se réunir demain pour 
discuter d'une éventuelle décision relative à la norme 
de croissance pour 2025. Il est grand temps d'en 
discuter. L'Open Vld tient des propos assez 
alarmants à propos d'un blocage si nous n'adoptons 
pas les douzièmes provisoires. Cette situation serait 
catastrophique pour les soins de santé et 
entraînerait un déconventionnement massif. La Cour 
des comptes affirme qu'il est très risqué de ne pas 
garantir de sécurité budgétaire à l'INAMI. La loi 
prévoit que la norme de croissance doit s'élever à 
2,5 % en 2025. Nous retenons notre souffle en 
pensant à la norme de croissance voulue par la 
coalition Arizona. En tout état de cause, nous 
lutterons contre d'éventuelles économies dans ce 
secteur. 
 

18.27  Dominiek Sneppe (VB): Mag ik de minister 

vragen om mij het antwoord van zijn diensten per 
mail door te sturen? 
 

18.27  Dominiek Sneppe (VB): Puis-je demander 

au ministre de me transmettre la réponse de ses 
services par courriel? 
 

18.28 Minister Frank Vandenbroucke 

(Nederlands): De verschuivingen in de kredieten van 
de vaccins en de strategische stocks zijn louter 
verschuivingen binnen de begroting. Die zijn moeilijk 
te lezen en ik improviseer er liever niet over. 
Kredieten verschuiven omdat er in de begroting 
2025 een andere structuur wordt gehanteerd dan in 
die van 2024. Ik weet niet of ik de antwoorden voor 
de stemmingen nog kan geven, maar de essentie is 
dat de drie twaalfden over alles wat met vaccins en 
de strategische stock te maken heeft, correct 
berekend zijn.  
 

18.28  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

néerlandais): Les glissements dans les crédits 
relatifs aux vaccins et aux stocks stratégiques 
s'opèrent exclusivement au sein du budget. Ils sont 
difficiles à lire et je préfère ne pas improviser dans 
ce domaine. Les glissements de crédits découlent 
du changement de structure du budget 2025 par 
rapport au budget 2024. J'ignore si je pourrai encore 
fournir les réponses avant les votes, mais en 
résumé, les trois douzièmes relatifs à tout ce qui a 
trait aux vaccins et au stock stratégique ont été 
calculés correctement. 
 

18.29  Irina De Knop (Open Vld): U zei dat de 

meerkosten in de RIZIV-ontwerpbegroting niet 
kunnen worden ingeperkt. Ik had nochtans begrepen 
dat het beheerscomité een aantal overschrijdingen, 
ter waarde van 216 miljoen euro, had weggewerkt. 
Is dat bedrag van 216 miljoen euro wel of niet in het 
budget inbegrepen? 
 

18.29  Irina De Knop (Open Vld): Vous avez affirmé 

que les surcoûts du projet de budget de l'INAMI ne 
pouvaient pas être réduits. J'avais pourtant compris 
que le comité de gestion avait éliminé une série de 
dépassements, pour un montant de 216 millions 
d'euros. Ce montant de 216 millions d'euros est-il 
compris dans le budget ou non? 
 

18.30 Minister Frank Vandenbroucke 

(Nederlands): De ontwerpbegroting die aan het 
beheerscomité van het RIZIV is voorgelegd, 
garandeert een groei van 2,5 %. Het punt is dat het 
beheerscomité geen KB's kan nemen of 
wetsontwerpen kan indienen om de noodzakelijke 
maatregelen te nemen. Er is geen hefboom om de 
rem in te drukken en wie niet op tijd remt, zit met een 
groot probleem. Mijn bede aan mijn 
regeringspartners is om op tijd te beginnen remmen. 
 
De voorzitter: We komen nu aan het beleidsdomein 
Justitie. 

18.30  Frank Vandenbroucke, ministre (en 

néerlandais): Le projet de budget présenté au comité 
de gestion de l'INAMI garantit une croissance de 
2,5 %. Le fait est que le comité de gestion ne peut 
pas promulguer d'arrêtés royaux ni déposer de 
projets de loi pour prendre les mesures nécessaires. 
Il n'existe pas de levier pour appuyer sur le frein. Or, 
ne pas freiner à temps entraîne de graves 
problèmes. J'appelle mes partenaires du 
gouvernement à commencer à freiner à temps. 
 
Le président: Nous en venons au domaine de la 
Justice. 
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18.31  Michael Freilich (N-VA): Tijdens het reces 

heb ik een zaak uitgespit die gevolgen heeft voor het 
budget en de voorlopige twaalfden. Het ging over 
een mogelijke grootschalige fraude met 
aanbestedingen aan bpost en andere 
ondernemingen. 
 

18.31  Michael Freilich (N-VA): Pendant les 

vacances parlementaires, j'ai creusé un dossier qui 
a des répercussions sur le budget et les douzièmes 
provisoires. Il s'agissait d'une possible fraude à 
grande échelle liée aux marchés publics attribués à 
bpost et à d'autres entreprises. 
 

Er zijn merkwaardige betalingen gebeurd om het 
boeteplatform Crossborder Fines te financieren en 
Justitie heeft veel geld besteed aan JustSign, een 
toepassing waarmee een juridisch dossier volledig 
digitaal kan worden behandeld. Daarvoor zijn er 
miljoenen euro's gegaan naar bpost en schimmige 
consultants, die banden hebben met het kabinet. 
Bovendien werden de wettelijke 
aanbestedingsregels omzeild. JustSign staat 
vandaag nergens. Hoewel u had beloofd dat het 
project een testfase zou ingaan, lijkt het vandaag 
volledig afgeschreven.  
 

Des paiements étonnants ont été effectués pour 
financer la plateforme d'amendes routières 
Crossborder Fines et la Justice a dépensé beaucoup 
d'argent pour JustSign, une application qui permet 
de traiter un dossier juridique de manière 
entièrement numérique. Auparavant, des millions 
d'euros ont été attribués à bpost et à des consultants 
obscurs ayant des liens avec le cabinet. En outre, les 
règles légales d'adjudication ont été contournées. 
Aujourd'hui, le projet JustSign n'a nullement avancé. 
Alors que vous aviez promis que le projet entrerait 
dans une phase de test, il semble aujourd'hui 
complètement passé à la trappe. 
 

Het Rekenhof is vernietigend. Er is geen zekerheid 
dat de kredieten goed worden beheerd en dat het 
risico op fraude onder controle is. Het Rekenhof 
spreekt over een ongecontroleerd budget. Middelen 
uit het Europese herstelfonds bestemd voor een 
project voor kwetsbare personen, werden voor 
andere zaken gebruikt. Zal dat geld aan Europa 
moeten worden terugbetaald? Er is een probleem 
met de inkomsten van verkeersboetes. Van elke 
inning wordt 2,5 euro afgehouden om het 
boeteplatform te bekostigen, maar dat geld wordt 
voor heel andere projecten gebruikt. Volgens het 
Rekenhof ontbreekt het aan een algehele strategie. 
Er is sprake van belangenconflicten, van voldongen 
feiten waarbij de Inspectie van Financiën niet wordt 
gevolgd. Het kan niet de bedoeling zijn om dergelijke 
praktijken te blijven betalen via de voorlopige 
twaalfden.  
 

La Cour des comptes a émis un avis accablant. Elle 
ne peut pas garantir que les crédits sont 
correctement gérés et que le risque de fraude est 
maîtrisé. La Cour parle d'un budget incontrôlé. Des 
moyens du Fonds européen de relance, destinés à 
un projet pour des personnes vulnérables, ont été 
utilisés à d'autres fins. Cet argent devra-t-il être 
remboursé à l'Europe? Il existe également un 
problème au niveau des recettes provenant des 
amendes routières. En effet, 2,5 euros sont prélevés 
sur chaque montant perçu pour financer la plate-
forme d'amendes, mais cet argent est utilisé pour 
des projets tout à fait différents. Selon la Cour des 
comptes, une stratégie globale fait défaut. Des 
conflits d'intérêt sont évoqués, on est placé devant 
le fait accompli et les avis de l'Inspection des 
finances ne sont pas respectés. Il serait erroné de  
continuer à financer de telles pratiques en utilisant 
les douzièmes provisoires. 
 

In welke mate wordt het budget correct aangewend? 
Wat is er nodig om JustSign nieuw leven in te 
blazen? De burger heeft het recht de service te 
krijgen waar hij al veel voor heeft betaald. Hoe wilt u 
tegemoet komen aan de kritiek van het Rekenhof?  
 

Dans quelle mesure le budget est-il utilisé 
correctement? Que faut-il pour insuffler un nouvel 
élan au projet JustSign? Les citoyens ont le droit de 
bénéficier du service qui leur a déjà coûté des 
sommes astronomiques. Que répondrez-vous aux 
observations de la Cour des comptes? 
 

18.32  Sofie Merckx (PVDA-PTB) (Nederlands): 

Volgens het Rekenhof zijn de kredieten voor Justitie 
niet toereikend. Het tekort kan in 2025 oplopen tot 
29 miljoen euro. Als de gevangenis van Sint-Gillis 
openblijft, kost dat nog eens 13,2 miljoen euro extra. 
Justitie is zwaar ondergefinancierd. Europa tikt ons 
op de vingers wat de behandeling van 
geïnterneerden betreft, het gevangenispersoneel 
heeft de voorbije week gestaakt en het Justitiepaleis 

18.32  Sofie Merckx (PVDA-PTB) (en néerlandais): 

Selon la Cour des comptes, les crédits alloués à la 
Justice sont insuffisants. Le déficit pourrait atteindre 
29 millions d'euros en 2025. Si la prison de Saint-
Gilles demeure ouverte, cela coûtera 13,2 millions 
d'euros supplémentaires. La Justice souffre d'un 
grave sous-financement. L'Europe nous a déjà 
rappelés à l'ordre pour le traitement des internés, le 
personnel pénitentiaire a débrayé la semaine 
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in Nijvel moet sluiten omdat het op instorten staat. 
Financiële oplichtingsdossiers voor bedragen onder 
de 10.000 euro worden niet vervolgd. 
 

dernière et le palais de justice de Nivelles doit fermer 
ses portes parce qu'il est au bord de l'effondrement. 
Les auteurs d'escroquerie financière portant sur des 
montants inférieurs à 10 000 euros ne sont pas 
poursuivis. 
 

Waarom worden de minimumkredieten die het 
Rekenhof voorschrijft niet opgenomen in de tekst 
over de voorlopige kredieten? Staatssecretaris 
Bertrand zegt dat ze niet het verwijt wil krijgen een 
partijgenoot te bevoordelen. Voor Defensie is er wel 
extra geld. Misschien moet de minister zijn zaak 
beter bepleiten tijdens de begrotingsdiscussies. 
 

Pourquoi les crédits minimaux prescrits par la Cour 
des comptes ne sont-ils pas intégrés dans le texte 
relatif aux douzièmes provisoires? La secrétaire 
d'État Bertand affirme ne pas vouloir se faire 
reprocher d'avantager un collègue de parti. Il y a 
pourtant de l'argent supplémentaire pour la Défense. 
Peut-être le ministre devrait-il mieux plaider sa 
cause durant les discussions budgétaires. 
 

18.33 Minister Paul Van Tigchelt (Nederlands): Het 

budget van Justitie is onder Vivaldi gestegen van 
1,9 miljard euro naar 2,6 miljard euro. Dat was 
nodig. Er zijn nog steeds problemen, maar niet alles 
is een kwestie van extra financiering. Er zijn 
begrotingsproblemen en er moeten keuzes worden 
gemaakt waarin ook de geopolitieke context een rol 
speelt. Daarom wordt Defensie versterkt. Als 
voormalig magistraat pleit ik voor slimme 
investeringen in Justitie, niet voor het blind openen 
van een nieuwe zak geld. 
 
 
 
Ik leg andermaal de situatie van gerechtskosten uit. 
Gerechtskosten worden gemaakt door 
onafhankelijke magistraten. Dat behoort tot het 
principe van de scheiding der machten. Als 
uitvoerende macht maakt de regering een raming 
van die kosten. Meestal is die te laag. Een minister 
van Justitie met volheid van bevoegdheid kan vanaf 
augustus extra budget vragen. Ik heb dat niet 
kunnen doen. Daarom kiezen we voor interne 
herverdelingen. 
 

18.33  Paul Van Tigchelt, ministre (en néerlandais): 

Sous la Vivaldi, le budget de la Justice est passé de 
1,9 milliard d'euros à 2,6 milliards d'euros. Cette 
augmentation était nécessaire. Des problèmes 
subsistent, mais tout n'est pas une question de 
financement supplémentaire. Des problèmes 
budgétaires se posent et il faut effectuer des choix 
sur lesquels influe notamment le contexte 
géopolitique. C'est pourquoi la Défense sera 
renforcée. En tant qu'ancien magistrat, je plaide pour 
des investissements intelligents dans la Justice, et 
pas pour la création à l'aveuglette d'une nouvelle 
enveloppe budgétaire. 
 
J'explique une nouvelle fois la situation s'agissant 
des frais judiciaires. Les frais judiciaires sont réalisés 
par des magistrats indépendants. Cela fait partie du 
principe de la séparation des pouvoirs. En tant que 
pouvoir exécutif, le gouvernement procède à une 
estimation de ces frais. Celle-ci est généralement 
trop faible. Un ministre de la Justice disposant des 
pleins pouvoirs peut demander un budget 
supplémentaire à partir du mois d'août. Je n'ai pas 
pu le faire. C'est pourquoi nous optons pour des 
redistributions internes. 
 

Mijnheer Freilich, ik vernam in de pers dat uw klacht 
met burgerlijke partijstelling onontvankelijk werd 
verklaard en dat er een opsporingsonderzoek loopt 
naar de feiten die u aanhaalt, met name 
grootschalige fraude en het niet-respecteren van 
aanbestedingsprocedures. Het is niet aan ons om 
daar vandaag een oordeel over te vellen. Ik heb alle 
vertrouwen in de Brusselse justitie dat daar vroeg of 
laat resultaat wordt geboekt. 
 
U citeerde uit een rapport van het Rekenhof over 
bpost en de audit bij justitie. Ik heb dat rapport 
officieel nog niet ontvangen. Er is nog geen definitief 
rapport. Onze mening is wel gevraagd over een 
voorlopig rapport, maar ik kan mij hierover pas 
uitspreken als er een definitief rapport is. 
 

Monsieur Freilich, j'ai lu dans la presse que votre 
plainte avec constitution de partie civile avait été 
déclarée irrecevable et qu'une information sur les 
faits que vous citez, à savoir la fraude à grande 
échelle et le non-respect de procédures 
d'adjudication, est en cours. Il ne nous appartient 
pas de nous prononcer à ce sujet aujourd'hui. Je suis 
persuadé que la justice bruxelloise obtiendra des 
résultats tôt ou tard. 
 
Vous avez cité des extraits d'un rapport de la Cour 
des comptes à propos de bpost et de l'audit mené au 
sein de la justice. Je n'ai pas encore reçu 
officiellement ce rapport. Il n'y a pas encore de 
rapport définitif. Notre avis a été sollicité en ce qui 
concerne un rapport provisoire, mais je ne pourrai 
m'exprimer à ce sujet qu'une fois qu'un rapport 



CRABV 56 PLEN 018 19/12/2024  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

37 

définitif sera disponible. 
 

We hebben 100 miljoen euro gekregen uit het 
Europese herstelfonds voor de digitalisering van 
justitie. Op het vlak van digitalisering komen we van 
heel ver. We hebben stappen vooruit gezet, maar we 
zijn er nog niet. Deze RFF-kredieten vallen buiten de 
voorlopige twaalfden.  
 
 
Met JustSign waren we ver gevorderd, maar we 
hebben inderdaad een stap terug moeten zetten na 
een negatief advies van de Inspectie van Financiën. 
Het komt wel vaker voor dat digitaliseringprojecten 
bij de overheid eerst mislukken vooraleer ze lukken. 
JustSign werd niet gefinancierd met RFF-middelen, 
maar met interdepartementaal krediet. De applicatie 
moet ervoor zorgen dat rechters en griffiers 
elektronische dossiers op een correcte manier 
kunnen ondertekenen. De applicatie was in juni 2024 
vergevorderd, maar de licenties liepen ten einde. 
Binnen de regering werd afgesproken dat de 
licenties niet langer zouden worden afgenomen via 
bpost. De Inspectie van Financiën gaf toen een 
negatief advies voor het gunnen van de 
aanbesteding, omdat de prijzen van de kandidaat te 
hoog waren en verschillende contractuele 
voorwaarden niet strookten met de wetgeving. Dat is 
nog iets anders dan fraude. Toen hebben wij beslist 
om daarvan af te zien en alternatieven te zoeken. 
Daar zijn we mee bezig. 
 

Nous avons reçu 100 millions d'euros du fonds de 
relance européen pour la numérisation de la Justice. 
Sur le plan du numérique, nous revenons de très 
loin. Nous avons fait des progrès, mais il reste du 
chemin à parcourir. Ces crédits de la FRR ne 
s'inscrivent pas dans le cadre des douzièmes 
provisoires. 
 
Nous avions bien avancé dans JustSign, mais nous 
avons en effet dû faire marche arrière à la suite d'un 
avis négatif de l'Inspection des finances. Il est 
fréquent que des projets de l'État dans le domaine 
du numérique échouent dans un premier temps 
avant d'être couronnés de succès. JustSign n'a pas 
été financé par des moyens de la FRR, mais par un 
crédit interdépartemental. L'application vise à 
permettre aux juges et aux greffiers de signer 
correctement des dossiers électroniques. 
L'application en était à un stade de développement 
très avancé en juin 2024, mais les licences arrivaient 
à expiration. Le gouvernement a décidé que les 
licences ne seraient plus achetées à bpost. 
L'Inspection des finances a ensuite rendu un avis 
négatif pour l'adjudication étant donné que les prix 
pratiqués par le candidat étaient trop élevés et que 
diverses conditions contractuelles n'étaient pas 
conformes à la législation. Il ne s'agit donc pas de 
fraude. Nous avons par la suite décidé d'abandonner 
cette piste et de rechercher des alternatives. Nous 
nous y employons actuellement. 
 

Toen de audits van bpost aan het licht kwamen, 
heeft Justitie dat dossier niet laten liggen. We 
hebben de crossborderdiensten onder direct toezicht 
van de FOD Justitie geplaatst en voorlopige 
maatregelen genomen om ervoor te zorgen dat elke 
schijn van verdenking werd weggenomen. Die 
maatregelen hebben trouwens ook voor vertraging 
gezorgd. 
 

Lorsque les audits de bpost ont été révélés, la 
Justice n'a pas laissé ce dossier en suspens. Nous 
avons placé les services Crossborder sous la 
supervision directe du SPF Justice et pris des 
mesures provisoires pour que le moindre soupçon 
soit dissipé. Ces mesures ont d'ailleurs provoqué 
des retards. 
 

De voorzitter: Wij zijn met de voorlopige twaalfden 
bezig en ik stel voor hier geen alternatieve 
commissievergadering van te maken. 
 

Le président: Le débat porte sur les douzièmes 
provisoires et je propose de ne pas en faire une 
réunion de commission de substitution. 
 

18.34  Wouter Vermeersch (VB): Wij hebben 

gevraagd om een commissievergadering te 
organiseren om technische vragen te stellen, maar 
die kwam er niet. Het gevolg is dan dat er hier 
technische discussies plaatsvinden.  
 
De voorzitter: Er mogen technische vragen gesteld 
worden, maar die moeten wel specifiek over de 
voorlopige twaalfden gaan. 
 

18.34  Wouter Vermeersch (VB): Nous avons 

demandé d'organiser une réunion de commission 
pour poser des questions techniques, mais cette 
réunion n'a pas eu lieu. C'est pourquoi des 
discussions techniques se déroulent ici.  
 
Le président: Des questions techniques peuvent 
être posées, mais elles doivent porter 
spécifiquement sur les douzièmes provisoires. 
 

18.35  Michael Freilich (N-VA): Dit heeft te maken 

met de voorlopige twaalfden, want nu moet Justitie 

18.35  Michael Freilich (N-VA): Cette discussion est 

liée aux douzièmes provisoires car la Justice doit 
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opnieuw investeren om heel het digitale dossier in 
orde te krijgen.  
 
U zegt dat u van niets weet, maar ik heb een brief uit 
de hoogste regionen van Justitie waarin vragen 
worden gesteld bij de ondertekening door de 
toenmalige minister van Justitie van de goedkeuring 
van de betaling van ongeveer 3 miljoen euro in het 
JustSign-dossier zonder voorafgaande controle. Die 
brief moet u toch bekend zijn. U hebt ook wel degelijk 
kennis van het onderzoek van het Rekenhof, want u 
heeft tijd gekregen om voorlopige antwoorden te 
formuleren. Dat onderzoek bevat vernietigende 
stukken. Er is wel degelijk een probleem en dat 
moeten we oplossen. U zegt nu dat u het niet kon 
voortzetten na een negatief advies van de Inspectie 
van Financiën, maar uw voorganger heeft wel 40 
negatieve adviezen naast zich neergelegd. 
 

désormais de nouveau investir pour mener à bien 
tout le dossier numérique.  
 
Vous dites ne rien savoir, mais j'ai pris connaissance 
d'un courrier provenant des plus hautes sphères de 
la Justice dans lequel des questions sont posées sur 
la signature, par l'ancien ministre de la Justice, de la 
validation du paiement d'environ 3 millions d'euros 
dans le dossier JustSign sans contrôle préalable. 
Vous devez tout de même connaître l'existence de 
ce courrier. Vous êtes également informé de 
l'examen mené par la Cour des comptes, puisque 
vous avez eu le temps de formuler des réponses 
provisoires. Le dossier contient des pièces 
accablantes. Le problème est bel et bien réel et nous 
devons le résoudre. Vous affirmez à présent ne pas 
pouvoir le poursuivre après un avis négatif de 
l'Inspection des finances, mais votre prédécesseur a 
quant à lui ignoré 40 avis négatifs. 
 

Er werden miljoenen geïnvesteerd in JustSign, maar 
we staan nog steeds nergens. Ik hoop dat voor het 
deel dat de komende maanden geïnvesteerd zal 
worden uit de voorlopige twaalfden wel de juiste 
stappen worden gezet en dat het niet opnieuw 
weggegooid geld zal zijn. 
 

Des millions ont été investis dans JustSign, mais 
nous n'en sommes toujours nulle part. J'espère que 
les mesures appropriées seront prises pour la partie 
qui sera investie dans les prochains mois sur la base 
des douzièmes provisoires et qu'il ne s'agira pas 
d'une autre dépense inutile. 
 

18.36  Sofie Merckx (PVDA-PTB) (Nederlands): 

Mijnheer de minister, ik vind het toch sterk dat u zegt 
dat we geen extra geld moeten geven aan Justitie. 
Vandaag is de Belgische Staat veroordeeld in het 
dossier over de moord op Julie Van Espen, omdat hij 
verantwoordelijk is voor het personeelstekort bij het 
hof van beroep. Waar zit er dan te veel geld bij 
Justitie? Ik zie overal tekorten. Ik weet wel dat deze 
regering in Justitie geïnvesteerd heeft. Het zijn 
vooral de voorgaande regeringen die zwaar 
bespaard hebben op Justitie, maar ook daar maakte 
Open Vld deel van uit.  
 

18.36  Sofie Merckx (PVDA-PTB) (en néerlandais): 

Monsieur le ministre, je trouve fort de café que vous 
affirmiez que nous ne devons pas allouer de fonds 
supplémentaires à la Justice. L'État belge vient de 
se faire condamner dans le dossier du meurtre de 
Julie Van Espen, au motif qu'il est responsable de la 
pénurie de personnel à la Cour d'appel. Dans quels 
secteurs de la Justice y a-t-il trop d'argent? 
Personnellement, je constate des déficits dans tous 
les secteurs. Je sais bien que votre gouvernement a 
investi dans la Justice. Ce sont surtout les 
gouvernements précédents qui ont beaucoup 
économisé au détriment de la Justice, mais l'Open 
Vld faisait aussi partie de ces gouvernements. 
 

18.37 Minister Paul Van Tigchelt (Nederlands): Ik 

pleit voor slimme investeringen in plaats van 
bijkomende investeringen. We hebben niet meer 
personeel nodig, maar meer technologische 
oplossingen. Digitalisering en AI, dat zijn slimme 
investeringen. 
 
 
De Belgische Staat zal niet in beroep gaan in de 
zaak-Van Espen. We werden veroordeeld voor een 
achterstand die intussen is weggewerkt. 
 

18.37  Paul Van Tigchelt, ministre (en néerlandais): 

Je plaide pour des investissements intelligents au 
lieu d'investissements supplémentaires. Nous 
n'avons pas besoin de davantage de personnel, 
mais de davantage de solutions technologiques. La 
numérisation et l'IA, voilà des investissements 
intelligents. 
 
L'État belge n'ira pas en appel dans l'affaire 
Van Espen. Nous avons été condamnés pour un 
arriéré qui a entre-temps été résorbé. 
 

18.38  Wouter Vermeersch (VB): Blijkbaar werd 

een voorlopig rapport van het Rekenhof naar het 
kabinet gestuurd en heeft de heer Freilich daar een 
kopie van. Kan dat voorlopige rapport aan alle leden 

18.38  Wouter Vermeersch (VB): Apparemment, un 

rapport provisoire de la Cour des comptes a été 
envoyé au cabinet et M. Freilich dispose d’une copie. 
Ce rapport provisoire pourrait-il être distribué à tous 
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worden rondgedeeld? 
 

les membres? 
 

18.39 Minister Paul Van Tigchelt (Nederlands): Het 

is niet aan mij om een voorlopig rapport vrij te geven. 
Dat moet u aan het Rekenhof vragen. 
 
 
De voorzitter: Een voorlopig rapport wordt normaal 
gezien ter reactie voorgelegd, zodat men op basis 
daarvan het definitieve rapport kan neerleggen. Het 
Rekenhof kan mijns inziens alleen verantwoording 
afleggen over een definitief rapport. Dat is dan ook 
het enige publieke rapport. 
 

18.39  Paul Van Tigchelt, ministre (en néerlandais): 

Il ne m’appartient pas de distribuer un rapport 
provisoire. C’est à la Cour des comptes que vous 
devez vous adresser pour cela. 
 
Le président: Quand on propose un rapport 
provisoire, c’est généralement pour réagir à quelque 
chose, le but étant que sur la base de ce rapport 
provisoire, on soit à même de déposer un rapport 
final. À mon avis, la Cour des comptes ne peut 
fournir de justifications que sur la base d’un rapport 
final. Et ce rapport final est le seul rapport public. 
 

18.40  Wouter Vermeersch (VB): Dat is 

problematisch. Hoe is collega Freilich aan dat 
rapport gekomen? Het zou goed zijn als iedereen dat 
voorlopige rapport kan inkijken. Is hij bereid om een 
kopie te delen? 
 

18.40  Wouter Vermeersch (VB): Cette situation me 

pose un problème. Comment notre collègue, M. 
Freilich, a-t-il pu se procurer ce rapport? Il serait bon 
que tout le monde puisse consulter ce rapport 
provisoire. M. Freilich est-il disposé à en partager 
une copie? 
 

18.41  Michael Freilich (N-VA): Een aantal 

maanden geleden ben ik benaderd door 
medewerkers van verschillende departementen, 
kabinetten, justitie en de administratie, die mij wezen 
op ernstige problemen. Ze hebben die eerst intern 
aangekaart, onder andere via brieven aan de 
minister. Toen daar geen antwoord op kwam, 
ontving ik een aantal documenten, waarvan ik de 
inhoud heb gecontroleerd en die ik vervolgens heb 
overgedragen aan het parket. 
 
Het JustSign-project is uiteindelijk volledig stopgezet 
nadat de kwestie in de media kwam. Daarvoor 
negeerde men de eerdere rapporten van de 
Inspectie van Financiën. Er werd vijf jaar lang 1,5 
miljoen euro betaald aan licenties die nooit gebruikt 
zijn. Een definitief rapport van het Rekenhof wordt in 
januari verwacht. Als dat rapport er dan niet is, zal ik 
ervoor zorgen dat de collega's alsnog geïnformeerd 
worden. 
 
 
De voorzitter: Ik zal aan het Rekenhof vragen of het 
weet hoe dat voorlopige rapport werd verspreid. 
 

18.41  Michael Freilich (N-VA): Il y a quelques 

mois, j'ai été approché par des collaborateurs de 
différents départements et cabinets, de la Justice et 
de l'administration, qui ont attiré mon attention sur de 
graves problèmes. Ils ont d'abord abordé ces 
problèmes en interne, notamment en adressant des 
courriers au ministre. Ceux-ci sont restés sans 
réponse, puis j'ai reçu plusieurs documents, dont j'ai 
vérifié le contenu et que j'ai ensuite transmis au 
parquet. 
 
Il a finalement été mis un terme définitif au projet 
JustSign après la médiatisation de la question. 
Auparavant, les précédents rapports de l'Inspection 
des finances ont été ignorés. Durant cinq années, 
1,5 million d'euros ont été déboursés pour des 
licences qui n'ont jamais été utilisées. Le rapport 
définitif de la Cour des comptes devrait être 
disponible en janvier. S'il n'est pas disponible à ce 
moment-là, je veillerai à ce que mes collègues soient 
tout de même informés. 
 
Le président: Je demanderai à la Cour des comptes 
si elle a connaissance de la manière dont ce rapport 
provisoire a été distribué. 
 

De vergadering wordt gesloten om 18.04 uur. 
Volgende vergadering donderdag 19 december 
2024 om 19.00 uur. 
 

La séance est levée à 18 h 04. Prochaine séance le 
jeudi 19 décembre 2024 à 19 h 00. 
 

 


